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 تحویل روزانه ۳.۵میلیون لیتر سوخت یارانه ای به ایرلاین های داخلی

ایران صاحب کارخانه هواپیماسازی شد

نشست شورای هماهنگی دستگاه های نظارتی

 رییسی: دستگاه های نظارتی، جسارت
 را از مدیران نگیرند
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صفحه 8

صفحه 2

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 3

حاشیه های یک بودجه پر از کسری
حسین محمودی اصل   بودجه ۱۴۰۳ پرچالش و پر از کسری است. بخشی از 

این کسری ساختاری و در ادامه روندهای گذشته است.
۳۸۵ هزار میلیــارد تومان کمک بــه صندوق های بازنشســتگی، ۲۲۰ هزار 
میلیارد تومان بازپرداخت اصل اوراق، ۵۰ هزار میلیارد تومان ســود اوراق، از 

جمله چرخه های تکراری و معیوب بودجه ای کشور است.
پیش بینی کســری ۲۷۱ هزار میلیــاردی هدفمندی یارانه نیــز بر نگرانی ها 
می افزاید. افزایش سهم مالیات در بودجه نســبت به نفت یک راهبرد مناسب 
اســت، اما برنامه ها و ظرفیت ســازی ها بــرای تحقق آن غیرمطمئن اســت. 
سامانه های فروشــگاهی و دسترسی ها به ســازمان امور مالیاتی، دو گام مهم 
برای کمک به شناسایی و اخذ مالیات است، اما نبود قانون مالیات بر سوداگری 
و ســامانه های توانمند و فرایندهای پویا نگران کننده است؛ چراکه نقدینگی 
همچنان در شــرایط التهاب و تورم علاقمند است به سمت دلالی و سوداگری 
حرکت کند و تولید با وجــود انواع عوارض، حــذف معافیت ها، قیمت گذاری 
دستوری، ارز صادرات ۳۸ هزار تومان، هزینه برمبنای دلار ۵۰ هزار تومان و... 

جذابیت ندارد.

یادداشت

اتاق

رییس اتاق تهــران گفت: پارســال معادل ۳۶ 
درصــد از جی دی پی کشــور به یارانــه پنهان 
تخصیص یافت که یارانــه پنهان نفت، گاز و برق 
به ترتیب ۵۲ میلیارد دلار، ۴۵ میلیارد دلار و ۳۰ 

میلیارد دلار بوده است.

 محمود نجفی عرب رئیس اتاق بازرگانی تهران 
امــروز در نهمین نشســت هیــأت نمایندگان 
اتاق تهران با بیان اینکه موضــوع انرژی به یکی 
از معضلات کشور بدل شــده است؛، اظهار کرد: 
امروز بســیاری از عوارض حــوزه آلودگی های 
زیســت محیطــی و تأثیر آن روی ســلامت به 
بحث مصرف انرژی باز می گــردد. از طرف دیگر 
آژانس بین المللی انرژی هم در گزارشــی به این 
موضوع پرداخته و اعلام کــرده تلاش جهانی و 
برنامه کشورها برای کاهش گازهای گلخانه ای 
و فاصله گرفتن از ســوخت های فسیلی منجر به 
کاهش درآمد ۴۰ کشور نفت خیز از جمله ایران 

می شود و نوشته که ۲۸ کشور نفت خیز تا سال 
۲۰۴۰ ممکن اســت نیمی از درآمد ۱۷۵ هزار 

میلیارد دلاری خود را از دست بدهند.
وی افــزود: طبق گــزارش آژانــس بین المللی 
انرژی میــزان یارانه پنهان انــرژی در ایران بعد 
از روســیه بالاترین میزان در جهان و معادل ۳۶ 
درصد کل تولیــد ناخالص داخلی )جی دی پی( 
کشور است؛ یعنی سال گذشته که جی دی پی 
کشــور ۴۰۷ میلیارد دلار بوده، ۳۶ درصد آن به 

پرداخت یارانه انرژی تخصیص پیدا کرده است.
رئیس اتاق بازرگانی اضافه کرد: به گفته آژانس 
اختلاف قیمت حامل های انرژی عرضه شده در 

بازار داخل ایران با قیمت ها در بازار جهانی طی 
سال گذشــته ۱۲۷ میلیارد دلار بوده که معادل 
حدود سه برابر بودجه جاری دولت است. از این 
رقم ۵۲ میلیــارد دلار آن یارانه پنهان نفت، ۴۵ 
میلیارد دلار آن یارانه پنهــان گاز و ۳۰ میلیارد 

دلار هم یارانه پنهان برق بوده است.
نجفی عــرب همچنین با اشــاره بــه معضلات 
زیست محیطی استفاده از سوخت های فسیلی، 
گفت: در ســال ۲۰۲۲ حدود ۵۰۰ میلیارد دلار 
برای اســتفاده از انرژی بادی و خورشــیدی در 
جهان ســرمایه گذاری شــده که از میزان کل 
ســرمایه گذاری صورت گرفته در صنعت نفت 

جهان، بیشتر است. بر اســاس اعلام این آژانس 
کشــورهایی ماننــد ونزوئلا، قطــر و همچنین 
کشــورهای نفت خیــز آفریقا ماننــد نیجریه، 
آنگولا، چاد با بالاترین درجــه خطر مواجهند و 
عربستان، امارات، الجزایر و جمهوری آذربایجان 
با دومین درجه خطر و کشورهای عراق، روسیه، 
لیبی در درجه ســوم خطر، ایران، نروژ، مکزیک 
در درجه چهارم خطر و کشورهای ترکمنستان، 

اوکراین، کلمبیا در درجه پنجم خطر هستند.
نجفی عرب در ادامه اظهار کرد: کاهش صادرات 
نفت ایران به دلیل تحریم ها رخ داده که به همین 
جهت ایران به لحاظ کاهش درآمدهای نفتی در 

درجه چهــارم خطر قــرار دارد. در حالی که اگر 
صادرات نفت ایران بیش از میــزان کنونی بود، 
احتمــالاً در رتبه های اول خطر از دســت دادن 

درآمدهای حاصل از نفت قرار می گرفت.
وی همچنیــن با اشــاره به درآمــد ۱۷۵ هزار 
میلیارد دلاری کشــورهای نفــت خیز جهان، 
گفــت: درآمد نفتی کشــورهای نفــت خیز تا 
ســال ۲۰۴۰ حدود ۹۰ هــزار میلیــارد دلار 
کاهش خواهد یافت و به همین دلیل اســت که 
کشورهای عربی نفت خود را به زور می فروشند 
و تبدیل به دارایی های دیگر می کنند. البته ما در 

حال از دست دادن این فرصت هستیم.

پارسال ۱۲۷ میلیارد دلار یارانه پنهان انرژی پرداخت شد

   ادغام صندوق های بازنشستگی منتفی است
   رشد ۷.1 درصدی اقتصاد در۶ ماه

  آگهی مناقصه عمومی
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 02/813 مورخ 1402/07/09 شورای محترم اسلامی شهر اجرای 
پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران پخت و دارندگان کارخانه آسفالت به شرح ذیل واگذار 

نمایند.
مبنای قیمت محل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوبموضوع مناقصهردیف

مبلغ تضمین شرکت مدت اجراپیشنهادی
توضیحاتدر مناقصه ) ریال(

1
اجرای پروژه پخت آسفالت 
سهمیه قیر مناطق بافت 

فرسوده  رباط کریم
 بودجه داخلی 40.000.000.000

شهرداری
بصورت مقطوع 
62.000.000.000 ماهبه ازای هر تن

داشتن گواهینامه  
فنی کارخانه آسفالت 
و پروانه بهره برداری 

و طرح اختلاط

1- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
2-  به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

به  نقدی  واریز  یا  و  کریم  رباط  شهرداری  نفع  به  بانکی  نامه  ضمانت  بصورت  میبایست  مناقصه  در  شرکت  سپرده   -3
شبا  حساب  شماره   (  23۵4 کد  کریم  رباط  مرکزی  شعبه  ایران  ملی  بانک  نزد   010۶۶2۵20۶008 حساب  شماره 
IR 28017000000010۶۶2۵20۶008( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه 
گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد 

قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
4- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1402/09/29 به مدت یک 

هفته( محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-  متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر 
تا ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1402/10/18 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم 

نمایند. 
6- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره 010۶۶24819004 نزد بانک 
به  مناقصه  اسناد  بابت خرید  استرداد  قابل  )غیر  ریال  مبلغ 2,000,000  به  رباط کریم کد 23۵4  ایران شعبه مرکزی  ملی 

شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7- زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت 13 روز سه شنبه مورخ 1402/10/19 می باشد.

8-  شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است
9- سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

حمیدرضا اله یاری- شهردار رباط کریم

 نوبت اول

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/29
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/0۶

   ))مزایده عمومی ((
و  استرابوردها  اجاره  عمومی  مزایده  برگزاری  به  نسبت  دارد  نظر  در  چهاردانگه  شهرداری 
بیلبوردهای سطح شهر جهت تبلیغات با بشماره مزایده ٥٠٠٢٠٩٤٥0000001٤ از طریق سامانه 
تداركات الكترونیكي دولت اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه 
پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلی 
، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 

محقق سازند .
تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ 1402/09/28 می باشد .

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت: تا ساعت 13 روز پنجشنبه تاریخ 1402/10/07
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 14:30 روز دوشنبه تاریخ ١٤٠٢/١٠/١٨

زمان بازگشایی پیشنهاد : ساعت 14:30 روز سه شنبه تاریخ 1٤02/10/19 
مبلغ سپرده شرکت در مزایده : 1،۶80،000،000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه 
پاکت ) الف ( آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی -روبروی سه راهی بوتان -خیابان شهید حاجی احمد 

- پلاک 10 - ساختمان شهرداری و تلفن : ۵027929۵ - 021
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در . سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/29
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/0۵

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

 نوبت اول



رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی:

وژه تنقیح قوانین با هوش مصنوعی تا پایان مجلس یازدهم به اتمام می رسد پر

با اشاره به حمله تروریستی به مقر انتظامی راسک

قالیباف: پاسگاه های مرزی باید تجهیز شوند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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نشست شورای هماهنگی دستگاه های نظارتی
 رییسی: دستگاه های نظارتی، جسارت

 را از مدیران نگیرند
رییس جمهور کشورمان گفت: دستگاه های نظارتی، اساس کار خود را 
بر صیانت از افراد قرار دهند و مراقب باشند که نظارت های آن ها، جرأت 

و جسارت را از مدیران نگیرد.
 نشســت شــورای هماهنگی دســتگاه های نظارتی به ریاست »سید 

ابراهیم رییسی« رییس جمهور کشورمان برگزار شد.
رییس جمهور از اعضای این شورا خواســت با همکاری یکدیگر، ضمن 
اقدام برای نهادینه سازی آموزش های حین خدمت به مدیران و تذکر و 
هشداردهی به موقع، در راســتای حفظ و ارتقای سلامت دستگاه های 

اداری و اجرایی بر عملکردها و ساختارها نظارت مؤثر داشته باشند.
رییس جمهــور در این نشســت بــا بیان اینکــه نظــارت، ضرورتی 
اجتناب ناپذیر برای نظام اداری و تضمین کننده اجرای قانون، سلامت 
اداری و تداوم اعتماد به دست اندرکاران امور است، صیانت از اشخاص، 
پیشگیری از وقوع فساد و آسیب های اداری را یکی از وظایف بخش های 
نظارتی دانســت و افزود: دســتگاه های نظارتی، اســاس کار خود را بر 
صیانت از افراد و ساختارها در قالب مســاعدت برای پیشبرد امور قرار 
دهند و مراقب باشــند که نظارت های آن ها برای مدیریت ها مانع ایجاد 

نکرده و جرأت و جسارت را از مدیران نگیرد.

رییسی با تاکید بر اعمال شاخص های نظارت بر دستگاه های مختلف، 
متناســب با مأموریت ها و شــرایط زمانی هر دســتگاه گفت: تدوین 
بسته ها و برگزاری دوره های آموزشــی به روز و متناسب با مأموریت ها 
و اقتضائات هر دستگاه برای مدیران و مسئولان مربوط، یکی از اقدامات 
مهم و مؤثر در پیشــگیری از وقوع تخلفات و مفاسد اداری است و هیچ 

دستگاهی از نظارت مستثنی نیست.
رییس جمهور تذکر و تنبــه دادن به مدیران و مســئولان را نیز از دیگر 
اقدامات مهم پیشگیرانه دســتگاه های نظارتی دانست که می تواند در 
مواقعی که مدیری به دلیل کثرت کار دچار غفلت شــده یا اشراف کافی 

روی مقررات ندارد، از وقوع تخلف یا فساد اداری جلوگیری کند.
ایجاد ســاختار و نظام مندشــدن تبادل اطلاعات میان دســتگاه های 
نظارتی و اهمیت هماهنگــی در ارائه اخبار مصادیق مقابله با فســاد و 
نه صرفاً اخبار قطعی نشده و غیر دقیق از مفاســد نیز از دیگر تأکیدات 

رییسی به اعضای شورای هماهنگی دستگاه های نظارتی بود.

در دیدار وزیر خارجه ژاپن؛
باقری: آواره کردن مردم غزه مصداق پاکسازی 

نژادی است
معاون سیاسی وزارت امور خارجه کشــورمان گفت: آواره کردن مردم 
غزه در داخل این ســرزمین و به خارج از آن، مصداق پاکســازی نژادی 
است و باید فوراً متوقف شــود.»علی باقری« معاون سیاسی وزارت امور 
خارجه که به منظور برگزاری کمیته مشــورتی معاونین وزرای خارجه 
جمهوری اسلامی ایران و ژاپن به توکیو سفر کرده، با خانم »کامیکاوا« 

وزیر امور خارجه این کشور دیدار کرد.
در این دیدار، آخرین وضعیت روابــط دوجانبه، موضوعات منطقه ای و 
بین المللی مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار گرفــت. خانم »کامیکاوا« 
ضمن اســتقبال از ســفر باقری، بر اهمیت برگزاری نشست معاونین 

وزرای خارجه به منظور ارتقای مناسبات دوستانه دو کشور تاکید کرد.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشــورمان نیز ضمن اشاره بر اهمیت 
روابط دوســتانه و تاریخی دو کشــور ایران و ژاپن، بــر ضرورت تلاش 
مضاعف به منظور ارتقای مناســبات دوجانبه به ویژه در بعُد اقتصادی 
و نیز همکاری و تبــادل نظر در قبال تحــولات بین المللی و منطقه ای، 
تاکید کرد.باقری در این دیدار خواســتار پایان دادن فوری به جنایات 
جنگی و نسل کشی رژیم صهیونسیتی در غزه شد و اظهار کرد: از جامعه 
بین الملل و از جمله ژاپن انتظار می رود در ایــن زمینه و نیز ارایه فوری 
کمک های بشردوستانه به مردم غزه تلاش و اقدامات بیشتری را انجام 
دهند.معاون سیاســی وزارت امور خارجه کشورمان افزود: آواره کردن 
مردم غزه در داخل این ســرزمین و به خارج از آن، مصداق پاکســازی 

نژادی است و باید فوراً متوقف شود.
وزیــر امور خارجــه ژاپن نیــر بر ضرورت ارســال فــوری کمک های 
بشردوســتانه به غزه تاکیــد کرد و خوســتار همکاری آحــاد جامعه 
بین المللی برای توقف بحران و جلوگیری از گســترش آن شد. طرفین 
همچنین بر اهمیت همکاری بــرای تامین امنیــت بین المللی تاکید 

کردند.
معاون سیاســی وزیر امور خارجه کشــورمان، پس از سفر به پکن وارد 

توکیو شد و امروز پس از رایزنی با مقامات ژاپنی، توکیو را ترک کرد.

اسلامی خبر داد
 موفقیت متخصصان صنعت هسته ای 

در بارگذاری چشمه پرتودهی سامانه تهران
رییس سازمان انرژی اتمی کشــورمان گفت: تا پایان دولت سیزدهم، 
۳ منطقه دیگــر به ایــن ۲ منطقه ای کــه از پرتودهی گاما اســتفاده 
می کند، اضافه خواهد شــد. »محمد اســلامی« رییس سازمان انرژی 
اتمی کشــورمان در ارتباط زنده تلویزیونی با اشاره به بارگذاری چشمه 
پرتودهی ســامانه تهران پس از ۸ ســال، اظهار کرد: بارگذاری و شارژ 
مجدد گامای تهران ابتــدا این تأثیــر را دارد که بازه زمانــی که برای 
پرتودهی اقلام پزشکی انجام می شد، به دو و نیم دقیقه کاهش یابد که 

راندمان کار به چهار و نیم برابر افزایش می یابد.
وی ادامه داد: اقلام مصرفی پزشــکی، یکی از الزامات اســتاندارد است 
و امنیت آن در حوزه ســلامت نیاز به پرتودهی دارد که ســامانه تهران 
بالاترین نقش و ســهم را دارد که به صورت ۲۴ ســاعته خدمات ارائه 
می دهد و با افزایش راندمان، حجم بیشتری از اقلام مصرفی پزشکی را 
تحت پوشش قرار می دهد.رییس سازمان انرژی اتمی کشورمان گفت: 
ســامانه پرتودهی تهران آمادگی دارد با بهره وری بالاتر و کاهش مدت 
زمان مورد نیاز برای ارایه محصولات مطابق برنامه پرتودهی شرکت ها و 
مؤسسات اقدام کند. وی ادامه داد: اقلامی که قبلًا برای استرلیزه کردن 
از روش های دیگری استفاده می شــد، به این فرایند اضافه شده که یک 
گام بزرگ امنیت بخش از لحاظ ایمنی و ســلامت برای جامعه قلمداد 
می شود.اسلامی با اشــاره به تأمین منابع چشمه گاما، افزود: با توجه به 
توسعه پرتودهی که در سطح کشــور وجود دارد، سامانه های مولد پرتو 
در یک شبکه دانش بنیانی ساخته ایم که منابع آن ها تأمین شده است.
رییس سازمان انرژی اتمی کشورمان گفت: تا پایان دولت سیزدهم، ۳ 
منطقه دیگر به این ۲ منطقه ای که از پرتودهی گاما اســتفاده می کند، 

اضافه خواهد شد.

تریبون

مشــاور عالی فرماندهی کل قوا گفت: فرهنگ انقلاب 
اســلامی و دفاع مقدس، یک جبهــه مقاومت از غرب 

آسیا تا آمریکای جنوبی ایجاد کرده است.
سرلشکر »سید رحیم صفوی« مشاور عالی فرماندهی 
کل قوا در هشتمین همایش فصلی خاطره گویی دفاع 
مقدس که در دانشگاه عالی دفاع ملی برگزار شد، اظهار 
کــرد: از فرمان مقــام معظم رهبری بــرای راه اندازی 
نهضــت خاطره گویی، ۷ ســال می گــذرد و امروز در 
هشــتمین همایش، میزبان شــما عزیزان و یادگاران 

دفاع مقدس هستیم.
وی ادامه داد: هدف ما ساختن نســل جوان است زیرا 
۵۲ درصد جمعیت ما زیر ۴۰ ســال سن دارد که جنگ 
و انقــلاب را ندیده و ما بــا این نهضــت خاطره گویی، 

می خواهیم تجارب گرانقــدر دفاع مقدس و 
انقلاب اســلامی که هر دو، رویداد تاریخی و 

بی نظیر هستند را به جوانان انتقال دهیم.
مشــاور عالــی فرماندهــی کل قوا بــا ذکر 
ویژگی های انقلاب اســلامی و دفاع مقدس 
گفت: اگر انقلاب اسلامی را با سایر انقلاب ها 
مقایســه کنیــد، می بینید کــه انقلاب ما 

بی نظیر بود؛ رهبری امام خمینی)ره( در دفاع مقدس 
نیز بی نظیر بود و چون تهدیــد، بالاتر از توان نظامی ما 
بود، بیش از دو میلیون بســیجی و داوطلب را به میدان 

آوردند و معادلات را تغییر دادند.
سرلشــکر صفوی گفت: جنگ تحمیلی باعث آوارگی 
بیش از ۳ میلیون نفر از خانه ها و شــهر و روستاها شد و 

این شرایط با مجاهدت های مردم و نیروهای 
مسلح کشــورمان، تغییر کرد. هدف ما بیان 
ایــن مجاهدت ها و انتقال تجــارب گرانقدر 

دفاع مقدس و انقلاب اسلامی است.
وی ادامه داد: این دو رخــداد عظیم)انقلاب 
اســلامی و دفاع مقدس( از مرزهــای ایران 
بیرون رفــت و تبدیل به فرهنــگ مقاومت 
و جبهه مقاومــت نه تنها در منطقه بلکــه در آمریکای 
جنوبی شــد که امروز آن ها مقابل آمریکا ایستاده اند؛ 
فرهنگ انقلاب اســلامی و دفاع مقــدس یک جبهه 
مقاومت از غرب آســیا تا آمریکای جنوبی ایجاد کرده 

است.
سرلشکر صفوی با اشــاره به مقاومت مردم مظلوم غزه 

گفت: شما شــاهد مقاومت مردم مظلوم غزه در مقابل 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی هســتید و دیدید که این 
جنگ، مدعیان دروغین حقوق بشــر ماننــد آمریکا 
را رســوا کرد و نشــان داد که آن ها در مقابل جنایات 
وحشیانه رژیم صهیونیســتی، چشم بینا و گوش شنوا 

ندارند و حتی قطعنامه شورای امنیت را وتو می کنند.
مشــاور عالی فرماندهی کل قوا بیان خاطرات انقلاب 
اســلامی و دفاع مقــدس را رمز موفقیــت در تهاجم 
فرهنگی و رسانه ای دشمن دانســت و گفت: ما باید در 
عرصه فضای مجازی و جنگ شــناختی و فرهنگی نیز 
مانند دفاع مقدس پیروز شویم که نهضت خاطره گویی 
و انتقال تجارب گرانقدر دفاع مقدس و انقلاب اسلامی، 

یکی از ابزارهای ما در این میدان نبرد است.

یک نماینده مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه 
»پرونده منافقین بایــد در یک جا مفتوح و ســپس 
مســدود می شــد«، اظهار کرد: ســازمان منافقین 
منشاء بسیاری از آسیب های هســته ای در گذشته، 
انفجارهای فردو، به شــهادت رســاندن دانشمندان 
هســته ای و ترور افــرادی از مدافعین حرم اســت و 
رســیدگی به ایــن جنایات موجب روشــن شــدن 

واقعیت ها می شود.
حســین جلالی با اشــاره به برگزاری جلسات دادگاه 
رســیدگی به جنایــات اعضــا و ســرکرده گروهک 
تروریســتی منافقین در تهران تاکید کرد: ســازمان 
منافقین دارای پرونده ای ســیاه و خطرناکی از اعمال 
است که محاکمه آنها می تواند در زمینه باز کردن نقاط 

کور و مبهمی که ســال ها درباره آنها وجود 
داشته، موثر باشد.

وی عنوان کرد: اعضا و سرگردگان گروهک 
تروریستی منافقین به اســم دفاع از خلق، 
کار خود را با مبارزه با آمریــکا آغاز کردند 
اما در تور آنها افتادند و سپس در همکاری 
با صدام، خیانت هایــی را علیه مردم ایران 

انجــام دادند؛ کلیات ایــن خیانت هــا را همه مردم 
می دانند اما افشــای جزئیات آن برای آینده جوانان 
امروز موثر اســت و می تواند به عنوان یک الگو مورد 
توجه قــرار بگیرد تــا در دام این تروریســت ها قرار 

نگیرند.
این نماینده مجلس با بیان اینکــه »پرونده منافقین 

بایــد در یک جا مفتوح و ســپس مســدود 
می شــد«، اظهار کــرد: دادگاه می تواند در 
جهت شفافیت در تاریخ، پیشگیری در آینده 
و همچنین افشــای جزئیات و روشن شدن 
اینکه اعضای این گروه کجا هســتند، کمک 
کند؛ چراکه خانواده بســیاری از اعضای این 
گروهک همچنان به دنبــال فرزندان خود 

هستند.
 ســازمان منافقین منشــاء بســیاری از آسیب های 
هســته ای در گذشــته، انفجارهای فردو، به شهادت 
رســاندن دانشــمندان هســته ای و ترور افــرادی از 
مدافعین حرم است و رسیدگی به این جنایات موجب 

روشن شدن واقعیت ها می شود.

جلالــی دربــاره تاخیر در رســیدگی بــه جنایات 
گروهــک منافقیــن در دادگاه گفــت: دیــر بودن 
برگــزاری جلســات دادگاهی جنایــات منافقین را 
حمل بر ناکافی بودن اســناد و مــدارک از خود آنها 
می گذاریــم؛ بعد از روی کار آمدن دولت ســیزدهم 
و با بهبود ارتباطات بیــن المللی، دولت های مختلف 
را متقاعد به همکاری کردیم؛ در این راســتا با دولت 
آلبانی توافقاتی صورت گرفــت که از جزئیات آن بی 
خبرم اما بعد از حمله پلیــس آلبانی به اردوگاه تیرانا 
در خرداد ماه ســال جــاری  و جمع آوری اســناد و 
کامپیوترها و تحویل این اســناد به ایــران و پس از 
بررسی اسناد و تکمیل پرونده، شــاهد تشکیل این 

دادگاه هستیم.

قوا

مجلس

خریدار  رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی با بیان اینکه سامانه شبیه 
ســازی در اختیار مجلس قرار گرفته است، 
گفت: با رویکرد هوشمندســازی و سامانه 
ســپاری، پروژه تنقیــح قوانیــن با هوش 
مصنوعی در دســتور کار قرار گرفت. تلاش 
بر این است که تا پایان دوره مجلس یازدهم 
کل پروژه تنقیح قوانیــن با هوش مصنوعی 

به اتمام برسد.
 بابــک نگاهداری در جلســه علنــی امروز 
مجلس در تشریح عملکرد مرکز پژوهش ها 
در مجلس یازدهم بــه رویکردها و اقدامات 
تحولی مرکز اشاره و اظهار کرد: در این دوره 
گزارش های تولیــدی مرکز از لحاظ کمی و 
کیفی رشــد قابل توجهی داشته، همچنین 
رویکرد مرکز از کارگــزار پیرو به کارفرمای 
پیشرو تغییر کرده اســت؛ در همین راستا 
پیش نویس برنامه هفتم توســعه یکســال 

قبل از ارائه برنامه آماده شده بود.
وی تهیه منشــور هم آفرینی ایــران آینده 
و منشــور حکمرانــی مردمی و تشــکیل 
دبیرخانــه دائمی مبــارزه با فقر و فســاد و 
تبعیض و ریشــه یابی و ارائــه راهکارهای 
عملیاتی مشــخص برای رفع آنها را از جمله 
اقدامات مرکز پژوهش ها برشــمرد و گفت: 
رویکــرد تحولــی دیگر مرکــز پژوهش ها 
مردمی ســازی اســت. در این راستا مرکز 
نوآوری و خانه خلاق راه انــدازی و بیش از 
۵۰ رویداد در آن اجرایی شد و زیست بومی 
با حدود ســه هزار نفر از نخبگان حول این 

مرکز شکل گرفت.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی، راه انداری شــبکه اندیشکده های 
حکمرانــی و قانونگذاری اســتانی، مرکز 
افکارسنجی، ســامانه جمع سپاری مردمی 
و گروه ارزیابی مردمی قوانین و سیاســتها و 
پویش انتظارات مردمی را از دیگر اقدامات 
مرکز پژوهش ها در دوره یازدهم عنوان کرد 
و افزود: مرکز پژوهش ها رویکرد کمیسیون 
محــوری و نماینــده محــوری را در پیش 

گرفت.
نگاهداری با بیان اینکه مرکــز پژوهش ها 
تقویت بنیه کارشناســی را در دســتور کار 
قرار داد، گفت: در این راســتا نقشه پویایی 
شناسی تهیه شد و ۱۰۶۷ متغیر دخیل در 
حکمرانی کشــور و شــبکه ارتباط بین آن 
ترسیم شــد. همچنین امکانی برای شبیه 
ســازی تمام طرح ها و لوایــح در مجلس با 
رویکرد شبیه سازی قوانین و سیاست ها در 

مرکز فراهم آمد.
وی با اشــاره به راه اندازی مرکز داده کاوی 
گفت: سامانه شبیه سازی در اختیار مجلس 
قــرار گرفته اســت؛ همچنین بــا رویکرد 
هوشمندســازی و سامانه ســپاری، پروژه 
تنقیح قوانین با هوش مصنوعی در دســتور 
کار قرار گرفــت. تلاش بر این اســت که تا 
پایان دوره مجلس یازدهم کل پروژه تنقیح 

قوانین با هوش مصنوعی به اتمام برسد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، راه اندازی ســامانه تهیه و نهایی 

سازی و نمایه ســازی گزارش ها را به عنوان 
رویکــرد تحولــی دیگر مرکــز پژوهش ها 
مطرح کرد و افزود: گــزارش های مرکز در 
پایگاه های معتبر بارگذاری شــده که باعث 
افزایش اعتبــار علمی گزارشــهای مرکز و 

مراجعات بیشتر شده است.
وی رویکرد تحولــی دیگر مرکــز را برنامه 
محوری خواند و گفت: یک ماه قبل از شروع 
هر ســال برنامه ســال آینده در مرکز تهیه 
می شــود که حدود ۷۰۰ اقدام برنامه ای به 
تصویب شورای پژوهشــی رسید همچنین 
پایش پیشــرفت برنامه ها به تفکیک دفاتر 
انجام شــده و برای هر دفتر کارنامه عملکرد 
صادر شــد.حاصل اینکار باعث رشد ۲ تا ۳ 

برابری در تولیدات مرکز شده است.
نگاهــداری راه انــدازی شــورای راهبری 
گزارشــهای مرکز را از دیگــر رویکردهای 
تحولی مرکز برشــمرد و گفت: هر گزارشی 
که در مرکــز تهیه می شــود، طراحی روی 
بســته عملیاتی آن صــورت مــی گیرد؛ 
حاصلــش آن بود کــه حدود ۶۰۰ بســته 
راهبــردی نظارتی بــه کمیســیون های 
مجلس و ۵۷۰ بســته راهبــردی عملیاتی 
بــه وزارتخانــه هــای دولت داده شــده و 
پیوســتهای رسانه ای گزارشــها در اختیار 

رسانه ها قرار گرفته است.
وی رویکــرد بعدی تحولــی مرکز پژوهش 
ها را تنوع بخشی به ســبد محصولات بیان 
کرد و افزود: در کنار گزارش های تفصیلی، 
پژوهشنامه سیاستی مشــتمل بر چکیده 

مدیریتی گزارشــها بطور ماهانه در اختیار 
نمایندگان گذاشــته و رهنامــه تک برگی 
مشتمل بر گزیده های دو سه جمله ای همه 
گزارشــهای مرکز به صورت ماهانه و ۵۰۰ 
پادکســت صوتی در اختیار نمایندگان قرار 
گرفته و کتاب نامه گزارش های مرکز منشر 

می شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، عدالــت محــوری و برقــراری 
فرصتهــای برابــر را از دیگــر رویکردهای 
تحولی مرکز عنوان و اظهــار کرد: نخبگان 
به عنوان پژوهشــگر و هیات علمی از طریق 
فراخــوان عمومی برای اولین بــار در مرکز 

صورت گرفت.
نگاهــداری، راه اندازی مدرســه حکمرانی 

و قانونگذاری شــهید مدرس برای عینیت 
بخشی به رسالت آموزشــی و ترویج علم و 
توســعه تعاملات و ارتباطات راهبردی را از 
دیگــر رویکردهای تحولــی مرکز پژوهش 
های عنوان و اظهــار کرد: بــرای اولین بار 
کنسرســیوم مراکز پژوهشــی استراتژیک 
حاکمیتــی راه اندازی شــد. همچنین ۲۳ 
تفاهم نامه با وزارت خانه و دســتگاه های و 
نهادهای انقلابی منعقد شــد و میزبانی ۱۲ 

هیات از کشورهای مختلف صورت گرفت.
وی در پایــان گفت: نخســتین دوره آیین 
جایزه ملــی قانون بــرای تحقق رســالت 
اجتماعی برگزار شــد که بیــش از هزار اثر 
رسیده و به عنوان دبیرخانه ملی دنبال می 

شود.

سرلشکر صفوی:دفاع مقدس از غرب آسیا تا آمریکای جنوبی،جبهه مقاومت ایجاد کرده است

وشن می کند جلالی: رسیدگی به جنایات منافقین، واقعیت ها را ر

خریدار   رئیس مجلس شــورای اسلامی: 
با مسببان حمله تروریســتی اخیر برخورد 
شودرئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به حمله تروریستی به مقر انتظامی راسک، 
از کمیســیون امنیت ملی خواســت ضمن 
رســیدگی به ابعــاد این حادثه، گزارشــی 
از تجهیــزات لازم برای تقویــت مقرهای 
انتظامی مــرزی تهیه کــرده و به مجلس 

شورای اسلامی ارائه کنند.
 محمدباقــر قالیباف در آغاز جلســه علنی 
مجلس شورای اســلامی و در نطق پیش از 
دســتور خود بیان کرد: در ابتدا فرارسیدن 
شهادت صدیقه طاهره حضرت فاطمه زهرا 
)س( را تســلیت و تعزیت می گویم و از همه 
دوســتداران خاندان عصمت و طهارت که 
مراسم عزای ام المومنین را هرچه باشکوه تر 

برگزار کردند قدردانی می کنم.
وی ادامــه داد: ضروری اســت اســتمرار 
جنایات ضد انســانی رژیم صهیونیســتی 
کودک کــش علیه مــردم بی گنــاه غزه را 
محکوم کنــم و به جبهه غــرب که در راس 
آن آمریکای جنایتــکار قــرار دارد و تمام 
ظرفیت هــای رســانه ای، مالــی، نظامی و 
دیپلماتیک خود را به کار بســته که از ادامه 
این جنایت حمایت کند می گویم که تجربه 

این روزها باید به شــما ثابت کرده باشد که 
افسانه شکست ناپذیری رژیم صهیونیستی 
به تاریخ پیوســته و حتی حمایت های شما 
نمی تواند این رژیــم را از باتلاقی که در آن 

گرفتار شده است نجات دهد.  

وی در ادامه اظهار کــرد: ادامه این جنایت 
ضد انســانی رســوایی فراگیر برای شما به 
همراه خواهد داشــت به گونه ای که شما را 

نزد ملت های خود نیز بی آبرو می کند.
قالیباف تصریــح کرد: به حکام و روســای 

کشورهای اســلامی و عربی نیز باید بگویم 
که در پیشگاه کشورها و ملت های مسلمان 
در معرض آزمون بزرگی قــرار گرفته اید و 
لذا بدون شــعارهای طوفانی باید در عمل 
وظیفه انســانی و دینی خود را انجام دهید 

متاســفانه تا به امروز در این آزمون سربلند 
نبوده اید، امیــدوارم در روزهــای پیش رو 

بتوانید گام های موثری بردارید.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
تاکیــد کــرد: حمله تروریســتی بــه مقر 
انتظامی در شهرســتان راسک که منجر به 
شــهادت و مجروحیت جمعی از کارکنان 
فراجا شــد مایه تاثر فــراوان شــد و بنده 
این حادثــه را خدمت فرمانــده معظم قوا، 
فرماندهی نیروی انتظامی و کارکنان فراجا 
و مردم شریف استان سیستان و بلوچستان 
و خانواده های شــهدای این حادثه تسلیت 
می گویــم. لازم اســت نیروهــای امنیتی 
انتظامی با فوریت نســبت به شناســایی و 
برخورد با عوامل این شــرارت اقدام کنند. 
باید با مســببان ایــن حادثــه از آمرین تا 
عاملین برخورد شــود. در کنــار آن تجهیز 
پاســگاه های مرزی برای جلوگیری از این 

اقدامات لازم است.
قالیباف در پایان گفت: از کمیسیون امنیت 
ملی درخواســت داریم ضمن رسیدگی به 
ابعاد این حادثه گزارشــی از تجهیزات لازم 
برای تقویت مقرهــای انتظامی مرزی تهیه 
کرده و به مجلس شــورای اســلامی ارائه 

کنند.
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حاشیه های یک بودجه پر از کسری
حســین محمودی اصل   بودجه ۱۴۰۳ پرچالش و پر از کسری است. 

بخشی از این کسری ساختاری و در ادامه روندهای گذشته است.
۳۸۵ هزار میلیارد تومان کمک به صندوق های بازنشستگی، ۲۲۰ هزار 
میلیارد تومان بازپرداخــت اصل اوراق، ۵۰ هزار میلیارد تومان ســود 

اوراق، از جمله چرخه های تکراری و معیوب بودجه ای کشور است.
پیش بینی کســری ۲۷۱ هــزار میلیــاردی هدفمندی یارانــه نیز بر 
نگرانی ها می افزاید. افزایش ســهم مالیات در بودجه نسبت به نفت یک 
راهبرد مناسب اســت، اما برنامه ها و ظرفیت ســازی ها برای تحقق آن 
غیرمطمئن است. سامانه های فروشگاهی و دسترسی ها به سازمان امور 
مالیاتی، دو گام مهم برای کمک به شناســایی و اخذ مالیات اســت، اما 
نبود قانون مالیات بر سوداگری و سامانه های توانمند و فرایندهای پویا 
نگران کننده است؛ چراکه نقدینگی همچنان در شرایط التهاب و تورم 
علاقمند است به سمت دلالی و سوداگری حرکت کند و تولید با وجود 
انواع عوارض، حذف معافیت ها، قیمت گذاری دســتوری، ارز صادرات 

۳۸ هزار تومان، هزینه برمبنای دلار ۵۰ هزار تومان و... جذابیت ندارد.
ســرمایه گذاری در تولید به قیمت های روز تنها ۵ درصد ســود واقعی 
دارد؛ این در حالی اســت که ســود دلالی بالای ۱۰۰ درصد بوده است. 

کاهش فشار بر سود تولید و کاهش ریسک آن بسیار ضروری است.
افزایش ۵۰ درصدی درآمدهــای مالیاتی و ادعای شناســایی یا اخذ 
مالیــات از پایه هــای جدید می تواند یــک اقدام مترقی لحاظ شــود. 
اما با توجه به ظرفیت های ســامانه ای موجود، نفــوذ فراریان از مالیات 
و اربابــان ثروت، درآمــد ناکافی کارکنان ســازمان امــور مالیاتی و... 
نااطمینانی فراوانی در تحقق این حجم از رشــد در درامدهای مالیاتی 
وجود دارد. البته فشــار و رصــد دقیق حســاب های بانکی هم موجب 
تکثیر فعالیت های اقتصادی در حســاب های مختلف شده است و هم 
موجب جایگزینی معاملات نقد با معاملات تهاتری از جمله دلار، سکه، 
خودرو، مســکن و... و. خواهد شــد؛ که در هر دو حالت تحقق مالیات 

پیش بینی شده سخت خواهد بود.
 در خصوص مالیات حقوق می توان گفت حداقل درآمد مشــمول مالیات 
باید هزینه اداره یک خانواده ۴ نفره ملاک قرار گیرد. وقتی ۳۰ درصد مردم 
زیر خط فقر قرار دارند و هزینه متوسط اداره یک خانوار در کلان شهرها در 
محدوده ۲۰ میلیون تومان است، اخذ مالیات از قشر نیازمند صرفا به خاطر 

در دسترس بودن مکانیزم اخذ بسیار ناعادلانه است.

سلاح ورزی رد صلاحیت شد
صلاحیت سلاح ورزی برای انتخابات مجدد ریاســت اتاق بازرگانی رد 
شد.ســلاح ورزی بعد از رد صلاحیت و کنار آمدن بــا برکناری اش، در 
روزهای گذشته برای تصدی ریاست اتاق بازرگانی دوباره ثبت نام کرده 
بود که صلاحیتش توسط انجمن نظارت بر دهمین دوره انتخابات اتاق 

ایران رد شد.

در نامه ای که بــه امضای حســین میر محمد صادقــی رئیس انجمن 
نظارت بر دهمین دوره انتخابات اتاق ایران رســیده، آمده اســت: پیرو 
نامه شماره ۱۰۲ الف ن / د مورخ ۱۴۰۲/۹/۲۵ این انجمن به جنابعالی، 
نامه اخیر الوصول از رئیس محترم مرکــز احراز و تعیین صلاحیت واجا 
که چند ســاعت پس از نامه معاون محترم حفاظت کارکنان حراست 
وزارت صمت به این انجمن واصل شده است، ضمن بلامانع اعلام کردن 
نامزدی سیزده نفر به اسامی آقایان احد عظیم زاده اسفنجانی محمود 
تهی دست قاسم کریمی جعفر، نیکزاد محمود تولانی امیر عادل طاهر 
خانی فرج الــه معماری قدیر، قیافه ســید مصطفی موســوی عبداله 
مهاجر دارایی حمیدرضا صالحی، سلمی، علی فرشــاد پور و علی اکبر 
عبدالملکی، با نامزدی آقای حســین ســلاح ورزی مخالفت و نامزدی 
آقایان صمد حسن زاده، حسین پیر مؤذن خورشید، گزدرازی محسن 
بهرامی ارض اقدس و محمد رضا بهرامن را منوط به اخذ تعهد مبنی بر 
رعایت قوانین و مقررات نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران بلامانع 
اعلام کرده اســت لطفاً مراتب را به نامبردگان اعــلام و این انجمن را از 

نتیجه مطلع فرمائید.

 تحویل روزانه ۳.۵میلیون لیتر سوخت یارانه ای به ایرلاین های داخلی
ایران صاحب کارخانه هواپیماسازی شد

رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری از تحویل روزانه ۳.۵میلیون لیتر 
ســوخت جت )۶۰۰( به ایرلاین های داخلی برای پروازهای خارجی و 

داخلی خبر داد.
 محمد محمدی بخش در نشســت خبری در پاســخ به پرسشی مبنی 
بر اینکه روزانه چه میزان ســوخت یارانه ای به شرکت های هواپیمایی 
داخلی مسافری تحویل می شود، اظهار کرد: روزانه حدود ۴.۵ میلیون 

لیتر سوخت جت در کشور مصرف می شود.
وی ادامه داد: ایرلاین های خارجی ســوخت با قیمت خارجی و سوخت 
شــرکت های هلی کوپتری، آموزشــی و کارگو ســوخت را با نرخ آزاد 
تحویل می گیرند.وی افزود: در شرکتهای هواپیمایی مسافری داخلی 
برای پروازهــای خارجی روزانه یــک میلیون لیتر و بــرای پروازهای 
داخلی ۲.۵ میلیون لیتر و در مجموع ۳.۵ میلیون لیتر سوخت مصرف 
می شود.رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در ابتدای این نشست نیز با 
بیان اینکه به ازای هر هواپیما که وارد کشــور می شود، اشتغال و ایمنی 
ایجاد می شود، اضافه کرد: باید بتوانیم در مســیر توسعه گام برداریم، 
برنامه ریزی لازم بــرای این کار را انجام داده ایــم و امیدواریم به اهداف 

توسعه ای مدنظر دست یابیم.
محمدی بخش با اشاره به اینکه از ابتدای دولت سیزدهم هفتاد هواپیما 
و بالگرد دســت دوم خریداری و وارد کشور شده اســت، گفت: با توجه 
به وضعیت کشــور تا قبــل از ورود هواپیما به کشــور آن را رســانه ای 
نمی کنیم. فکر می کنیم در آینده نزدیک خبرهــای خوبی در این باره 

اعلام خواهد شد.
وی درباره ســاخت هواپیما نیز یادآور شد: ســاخت هواپیمای سیمرغ 
با مشــارکت وزارت راه، وزارت دفاع و وزارت صنعت که مسئولیت های 
مشخصی دارند، در حال انجام است. امروز می توانیم بگوییم جمهوری 

اسلامی ایران دارای کارخانه هواپیماسازی است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به برخی آزادی ها در حمل ونقل 
هوایی، گفت: این یک ظرفیتی است که قانونگذار تعریف کرده است. در 
یک بازه زمانی کشــور با حجم بالای تقاضا مواجه می شود و از ظرفیت 

سایر کشورها برای انجام پروازها استفاده می شود.
محمدی بخش بــا ابراز اینکه کشــور نیازمند ۵۵۰ فرونــد هواپیمای 
مسافربری است، ادامه داد: برای اســتفاده از ظرفیت کشورهای دیگر، 
اگر نیاز بود و مقامــات تأییدیه را دادند ظرفیت های آن فراهم اســت، 
ضمن اینکه این مســئله در صحن علنی مجلس رأی نیاورد و به همان 

مسیر قبلی بازگشت.

یادداشت

بازار

خریدار   نشســت خبری »ســید احسان 
خانــدوزی« صبح دیروز ســه شــنبه ۲۸ 
آذرماه بــا حضور جمعی از اصحاب رســانه 

برگزار شد.
»ســید احســان خاندوزی« ســخنگوی 
اقتصادی دولت در نشســت خبری خود با 
بیان اینکه دولت سیزدهم از ابتدای فعالیت 
خود بر انضباط بخش مالی و پولی کشــور از 
جمله بازار ارز تمرکز داشــته است، گفت: 
در کنار این موضوع، بــا پیش بینی پذیری 
اقتصاد به سمت رشــد اقتصاد و به تبع آن 
رشد اشتغال و درآمد ملی حرکت کردیم. بر 
اساس آخرین گزارش مرکز آمار در ۸ فصل 
فعالیت دولت ســیزدهم، از پاییز ۱۴۰۰ تا 
انتهای تابســتان ۱۴۰۲ تمام رشدها مثبت 

بوده است.

نرخ بیکاری تابستان امسال
 به ۷.9 درصد کاهش یافت 

خاندوزی با بیان اینکه در تابســتان امسال، 
رشــد اقتصادی با نفــت بــه ۷.۱ درصد و 
بدون احتســاب نفت، به ۴.۲ درصد رسیده 
اســت، عنوان کرد: همچنین نرخ بیکاری 
تابستان امســال به کمترین میزان خود در 
۴ دهه اخیر یعنی عــدد ۷.۹ درصد کاهش 
یافته اســت.با توجه با کاهش نرخ بیکاری 
فــارغ التحصیلان همزمان بــا افزایش نرخ 
مشــارکت اقتصادی، می توان اذعان داشت 
که سیاســت های دولت برای خروج کشور 
از دوره رکود موثر بودهــو نظری که برخی 
در خصوص بی کیفیت بودن رشد اقتصای 

مطرح کرده اند، درست نیست.
خاندوزی مطرح کــرد: در بخش صنعت و 
معدن در شرایطی در ۶ ماهه امسال رشد ۸ 
درصدی داشتیم که در ۶ ماهه سال قبل نیز 
رشد ۵.۲ درصدی رقم خورده بود. بنابراین 
رشدهای امســال در تداوم روند رسد سال 
گذشــته رقم خورده اســت و رشد مقطعی 
نیســت.وی با اشــاره به اینکه سیاستهای 
دولت منجر به مهار ســرعت رشــد قیمت 
ها شــد، گفت: تورم نقطه بــه نقطه مصرف 
کننده که در فرودین ماه امســال ۵۵ درصد 
بود، در یک روند کاهشی، در ابان ماه امسال 
به ۳۹ درصد رسیده اســت.این موضوع به 
معنای کاهش قیمت ها نیست، بلکه سرعت 

رشد قیمت ها کاهش پیدا کرده است.
ســخنگوی اقتصــادی خاطر نشــان کرد: 
تورم چند ســال اخیر هم ریشــه در طرف 
هزینه هــای تولید و هم ریشــه در ســمت 
تقاضای اقتصاد داشــته است.ثبات بازار ارز 
توانســت ســمت هزینه را پیش بینی پذیر 
کند و همچنین کنترل مقداری ترازنامه نیز 
ســمت تقاضا را مدیریت کند.مجموع این 
اقدامات تورم ماهانــه کالایی را به عدد ۱.۳ 
درصد کاهش داده اســت که نشان دهنده 
تاثیر سیاســت های دولت در سمت هزینه 
و تقاضا اســت.خاندوزی بیان کــرد: تورم 
ماهانه تولیدکننده در مهــر ماه ۱.۵ درصد 
بود که در آبان ماه بــه ۸ دهم درصد کاهش 
یافت. در حوزه صنعت هم این شــاخص به 

صفر رسیده است.
ســخنگوی اقتصــادی دولت با اشــاره به 
ســامانه رصد اقتصاد ایران گفت: در حاشیه 
نظارت ســتادی رئیس جمهــور از وزارت 
امور اقتصــاد و دارایــی از ســامانه »رصد 
اقتصاد ایــران« رونمایی شــد. هر ســال 
گزارش بودجه ســال آینده ۳۷۰ شــرکت 
دولتی به مجلس شــورای اســلامی ارسال 
می شود اما شــرکت های لایه ۲، سه و چهار 
که ممکن است ســهم دولت در آنها کمتر از 

۵۰ درصد باشد و طبق قانون شرکت دولتی 
محسوب نشــوند ارایه نمی شود. سامانه ای 
که دیروز رونمایی شــد کاملترین ســامانه 
شناسایی شرکت های دولتی، تحت کنترل 
شــرکت های دولتی و یا نهادهای عمومی 
غیردولتی است که جزئیات کاملی از میزان 
بدهی، سود و زیان و .. ۲۱۰۰ شرکت را ارایه 

می دهد.

 دولت برنامه ای برای ادغام
 صندوق های بازنشستگی ندارد

وی تاکید کرد: بنابر اطــلاع من ادغام هیچ 
کدام از صندوق های بازنشستگی در دستور 
کار نیســت اما اصلاح مدیریــت در برنامه 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی برای 
صندوق کشوری و شــرکت سرمایه گذاری 
ســازمان تامین اجتماعی چندین ماه است 
که در دســتور کارایــن وزارت خانه بوده و 

پیگیری می شود.

شرایط تورمی ۶ سال اخیر
 را انکار نمی کنیم 

ســخنگوی اقتصادی بــا تاکید بــر اینکه 
دولت ســیزدهم بنایی بر انکار واقعیت های 
اقتصادی ندارد؛ یادآورشــد: فشــاری که 

تورم در طول ۶ ســال اخیر به زندگی مردم 
وارد کرده اســت غیرقابل انــکار و واقعیت 
دردناکی اســت که از اولویت های اقتصادی 
رئیس جمهور و دولت است.دولت سیزدهم 
تلاش کــرده کــه وضعیت رکــود تورمی 
موجود در اقتصــاد ایــران را از دو جنبه در 

سیاست های خود ترمیم کند.
وی بیان کــرد: در بخش رشــد اقتصادی با 
اعمال سیاست های موجود توانستیم رشد 
اقتصادی را به نقاط مثبت برسانیم و بیکاری 
را کاهش دهیم.در خصوص تورم نیز تلاش 
شــد موتورهای فعال تورم ساز مهار شود. از 
جمله آن ها می توان به مهار رشد نقدینگی 

اشاره کرد.
خاندوزی تصریح کرد: دولت در راســتای 
حمایت از سبد معیشــتی خانوار با اجرای 
کالابرگ الکترونیک اقلام معیشــتی تحت 
پوشش را افزایش داد. مجموع این اقدامات 
توانست تورم گروه خوراکی ها را از ۷ درصد 
در پایان سال گذشــته طی یک روند نزولی 

به ۱ درصد برساند.

افزایش حداقل دستمزد سیاست 
دولت است

وزیر اقتصاد با اشــاره به نظــر دولت برای 

افزایــش حداقــل دســتمزدها گفــت: از 
اظهارات مرتضوی دربــاره افزایش حداقل 
دســتمزد کارگران سوءبرداشت شده بود. 
سیاســت افزایش حداقل حقوق کارگران 
یک سیاست درست است، نه دولت و نه وزیر 
محترم کار قائل نیســتند که این سیاست 
غلط اســت. افزایش حداقل دستمزد برای 
طبقــات کارگران در شــرایط تورمی قطعا 
درست اســت، اما این افزایش نباید منجر 
به تخریب فضای شــغلی کارگران باشــد. 
زیرا افزایش بیش از اندازه حداقل دستمزد 
می تواند منجر به شــکل گیری شــغل غیر 
رسمی شود؛ قطعا خود جامعه کارگری این 
موارد را در نظر دارند.بــا این رویکرد دولت 

هیچ مخالفتی با افزایش دستمزدها ندارد.

صدور مجوزهای کسب و کار تعهدی 
برای پرداخت تسهیلات ایجاد نمی کند

ســخنگوی اقتصادی دولت دربــاره مجوز 
کسب و کار و ارائه وام تسهیلات به دارندگان 
این مجوزها تصریح کرد: صدور مجوز کسب 
و کار بــه معنــای تعهدی بــرای دریافت و 
پرداخت تسهیلات نیست، تسهیلات بانکی 
قواعد خاص خــود را دارد. البته دارندگان 
مجوز کسب وکار ســهل تر می توانند برای 

دریافت این وام اقدام کنند.
خاندوزی با بیان اینکه تلاش شــده اســت 
که مجوزها از شــیوه نظارت قبــل از دادن 
مجوز به کاسب ها، تجار، فعالان اقتصادی، 
کارآفرینان به ســمت نظارت های پسینی 
حرکت کند، توضیح داد:  کسب و کارها  در 
صورت داشــتن شــرایط و مدارک کافی به 
سرعت وارد فعالیت های اقتصادی شده و در 
این مرحله معطل نمانند سپس نظارت های 
پسینی انجام شــود. این نظارت ها در قالب 
کتابچه ای برای تمام دســتگاه های اجرایی 
و اصناف کشور تدوین می شود تا نظارت ها 
با اهرم ها و ضمانت هایی به صورت مســتمر 
ادامــه پیدا کــرده و به تخلفــات احتمالی 
رســیدگی شــود و اجازه داده نشــود که 
تسریع در صدور مجوزهای به معنای تخلف 

کسب وکارها باشد.
وی افزود: بیش از ۲۸۰۰ فقط مجوز صنفی 
در اتحادیه اصناف کشــور است که در سال 

جاری به درگاه مجوزها پیوسته اند.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت که در اصلاحات 
لایحه بودجه سال آینده هزینه متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان و جداولی در رابطه با بخشی از مصارف 
بودجه دیده شده است. داود منظور با اشاره به رد لایحه 
بودجه ســال آینده در مجلس، تصریح کرد: مهم ترین 
دغدغه نمایندگان، مســئله مربوط به متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان بود، اما تاکید کردیم که هزینه ها 
و انواع پرداخت ها از جمله به بازنشستگان، هزینه های 
جاری، هزینه های مالی و غیره مربــوط به بخش دوم 
لایحه اســت. در اصل طبــق مصوبه مجلس امســال 
بودجه در دو بخش ارائه می شــود.وی بــا بیان اینکه 
ایراد نمایندگان بیشــتر به بخــش دوم، یعنی مخارج 
و هزینه ها بــود، اظهار کــرد: در همان جلســه اعلام 
کردیم آمادگی داریــم برای متناسب ســازی حقوق 

بازنشستگان منابع لازم را تامین کنیم. اصرار 
نمایندگان این بود کــه این موضوع حتما در 
لایحه به طور صریح ذکر شود و بنابراین این 

موضوع در لایحه دیده شد.
منظور با بیــان اینکه چند مــورد تغییرات 
مختصر دیگر هــم در لایحه اصلاح شــده، 
انجام شده اســت، گفت: برای مثال یکی از 

انتظارات نمایندگان این بــود هرچند که مصارف را در 
این قســمت ندیدیم، فروض مربوط به مصارف بودجه 
که مبنای تنظیم بخش دوم اســت، دیده شود. در این 
رابطه جداولی شــامل موضوعاتی مثل متوسط رشد 
حقــوق کارکنان و بازنشســتگان، ســایر هزینه های 
جاری، حق عائله مندی، حــق اولاد، هزینه های مالی 
اوراق منتشــر شــده در ســال های قبل، ردیف های 

درآمد هزینه ای، اعتبارات تملک دارایی در 
استان ها و غیره به لایحه اضافه شده است.

البته به گفته رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
نماینــدگان مجلس انتظــارات دیگری هم 
داشتند؛ از جمله اینکه سیاست ارزی دولت 
و ناترازی انرژی در بودجه اعلام شود، اما طی 
مذاکرات با رئیس مجلس و رئیس کمیسیون 
تلفیق تاکید کردیم که این موضوعــات فرابودجه ای 
اســت و باید در زمان دیگری خــارج از بودجه به آن ها 

بپردازیم.
وی افــزود: ســعی کردیــم در لایحه اولیــه بودجه  و 
لایحه ای که در روز گذشــته نهایی شد، سیاست های 
کلی برنامه هفتم را لحــاظ کنیم. البته با توجه به اینکه 
برنامه هنوز نهایی نشده، سعی کردیم موارد مورد اتفاق 

را لحاظ کنیــم. برنامه هفتم ناظر بــه برخی تکالیف از 
جمله تامین مالی، رشــد و حمایت از اشتغال و تولید، 
اصلاح ســاختار بودجــه، موضوعــات مدیریت آب و 
کشــاورزی، موضوعات مربوط به برق و انرژی، نفت و 
گاز، صنعت و معدن، موضوع آموزش و فرهنگ و نظام 

اداری است که این موارد در لایحه دیده شده است.
همچنین به گفته این مقام مســئول، در لایحه بودجه 
احکام بودجه ای مورد نیاز برای تحقق سیاســت های 

کلی برنامه هفتم در سال اول برنامه وجود دارد.
منظور در پایان گفت: همچنیــن در تنظیم بخش اول 
لایحه تلاش کردیم بهبود در تراز عملیاتی ایجاد شود، 
ســهم درآمدهای پایدار دولت افزایش یابد، از کسری 
بودجه پنهان اجتناب شــود و برآوردها از منابع بسیار 

با دقت انجام شود.

بودجه

از سوی رئیس سازمان برنامه و بودجه؛  اصلاحات لایحه بودجه ۱۴۰۳ اعلام شد

ناترازی در اقتصاد ایران

ج مان جور نیست؟ چرا دخل و خر
خریــدار  اقتصاد کشــور در پنــج دهه 
گذشــته تقریبــا در تمام ســطوح از یارانه 
گرفته تا انرژی، بودجه، تــراز تجاری، نظام 
بانکی،حقوق بازنشستگان، تولید و مصرف 
دچار ناترازی اســت و سیاست های اعمال 
شــده به ویژه در دهــه ۹۰ به جــای رفع 

ناترازی، آن را تشدید کرد.
 اقتصاد ایــران درگیــر ناترازی های مزمن 
شــده و این معضل به ایجاد تورم انجامیده 
اســت. طی دســت کم پنج دهه گذشته به 
دلیل عدم تناســب در منابــع و مصارف در 
پنج بخش شــامل بودجه ای،  بانکی، ارزی، 
انــرژی، مالیات و مســائل رفاهــی دچار 

ناترازی هستیم.
ریشه  معضل ناترازی به ساختارهای اقتصاد 
برمی گردد و کارشناسان، راهکارهای علاج 
آن را کاهش هزینه تراشــی دولت ها، واقعی 
شــدن قیمــت، مدیریت بازارهــا، کاهش 
تسهیلات تکلیفی، شــفافیت صورت های 
مالی، تنظیــم بودجه های مولــد و اصلاح 
ارتباطــات شــبکه بانکی، دولــت و بخش 

خصوصی می دانند.
در همایش »اقتصاد ایران، رفع ناترازی ها« 
که هفته گذشته برگزار شــد، کارشناسان 
و مســئولان به صورت مفصل به ریشه های 
عدم تعــادل در اقتصاد ایــران پرداختند و 
همگی بر این باورند که برای داشــتن یک 
اقتصاد ســالم بــدون تورم بایــد به اصلاح 
فرآیندهای گذشــته بپردازیم. در غیر این 

صورت معضلاتــی مثل رشــد نقدینگی، 
جهش ادواری بازارها، هزینه های ســنگین 
سیســتم دولتــی و ناتــرازی بانک ها که 
هم اکنون دچار آن هستیم برطرف نخواهد 

شد.
تقریبا در تمام سطوح اقتصاد از یارانه گرفته 
تا انرژی، بودجه سالیانه، تراز تجاری، نظام 
بانکی، حقوق بازنشستگان، تولید و مصرف 
دچار ناترازی هســتیم و به گفته ابوالفضل 
نجارزاده - مدیرعامل بانک ملی - هم اکنون 
سیاست هایی اعمال می شــود که به جای 
رفع ناتــرازی، آن را تشــدید می کند. بانک 
باید خلق بنگاه کند، امــا تبدیل به بنگاه دار 
شده اســت. خروج از بنگاه داری نیز راحت 
نیســت و بانک ها در حوزه واگذاری بنگاه ها 

با مشکلات بسیاری روبرو هستند.
درخصوص عدم همخوانی منابع و مصارف 
در بودجه نیز به باور کارشناسان، دولت باید 
بودجه های غیرمولد خــود را کنترل کند تا 
بتواند کســری بودجه خود را پوشش دهد. 
در آن صورت دیگر نیازی نیست که کسری 
بودجه با روش هایی به جز روش های مرسوم 
تامین شــود. در واقع باید کسری بودجه را 

حذف کرد، نه اینکه آن را تامین مالی نمود.
مرکــز پژوهش هــای مجلــس در تحلیل 
ناترازی پنهان در شبکه بانکی ایران نوشته 
است: ناترازی یا اعســار ترازنامه ای در سایر 
کشــورها، معمولاً در اثر انقبــاض ناگهانی 
اقتصاد یا سقوط یکی از بازارهای دارایی رخ 

می دهد که نــاگاه ارزش دارایی های بانک 
را تنزل می دهد و تعــادل دارایی ها و بدهی 

های بانک را به هم می زند.
 اما در ایران علت اساســی بروز ناترازی در 
شبکه بانکی، عدم تناســب دائمی سرعت 
رشد بدهی ها با قابلیت رشــد دارایی های 
شــبکه بانکی به ویژه در سال های ۱۳۹۶-

۱۳۹۳بوده است.
با اینکــه در اقتصاد کشــور به ســبب افت 
نرخ تورم، پایین بودن متوســط نرخ رشــد 
اقتصــادی )غیرنفتی(، رکود مســتغلات و 
کاهش امکان ســودآوری از منشــأ تزریق 
درآمد نفت و واردات )مشــابه دهه ۱۳۸۰(، 
قابلیت سودآوری و کســب بازدهی به طور 
معنا داری افت کرده است، اما سرعت رشد 
بدهی های بانک ها )رشد نقدینگی( به طور 
متناســب کاهش نیافته است. نرخ بهره بالا 
عامل اصلی در رشــد شدید شکاف دارایی - 

بدهی بانک ها بوده است.
در بخش انرژی نیز بــا وجود برخورداری 
کشــور از مجمــوع ذخایر نفــت و گاز در 
جهان جهــان، به دلیــل رشــد فزاینده 
مصرف در ســال های اخیر و سرعت پایین 
توســعه ظرفیت هــای تولیدی کشــور با 
ناترازی در تولید و مصرف انرژی از جمله 
در بنزین، برق و گاز مواجه شده است. این 
ناترازی در دوران اوج مصــرف هر یک از 
حامل های انرژی، ظهور و بروز بیشــتری 
نیز می یابد. تشدید ناترازی انرژی، علاوه 

بر ضربه زدن به تولید در کشــور، موجب 
فشــار بر منابع کشــور به منظور واردات 

انرژی خواهد شد.
حسین درودیان - کارشناس اقتصادی - در 
تبیین ادوار تورمــی اقتصاد ایران با تفکیک 
تورم متوســط و بلندمــدت و جهش های 
تورمی مــی گوید در یک رونــد بلندمدت، 
نظام سیاســی و اجتماعی ایران دچار یک 
اضافه بار )Overload( شــده است، به این 
معنا که اهــداف، مســئولیت ها و تعهداتی 
که برای خود ایجاد کــرده فراتر از ظرفیت 
و توان او اســت. انعکاس این امر در اقتصاد 
به این صورت می شود که ما بیش از میزانی 
که کیک اقتصاد اجازه می دهد، از کانال های 
مختلف قدرت خرید ایجــاد می کنیم. این 
مبحــث تورم های میانگیــن و بلندمدت را 

توضیح می دهد.
دولت ســیزدهم برای کنترل عوامل منجر 
به ناترازی و تورم راهکارهایی را از دو ســال 

قبل در دستور کار قرار داده است. شفافیت 
در صورت های مالی بانک ها، حسابرســی، 
کنترل نقدینگــی، ارائه ۱۴ راهــکار برای 
رفع ناتــرازی صندوق های بازنشســتگی و 
مدیریت مصرف انــرژی از اقدامات صورت 

گرفته است.
در این زمینه سید احسان خاندوزی - وزیر 
اقتصاد - اظهار کرده که تیم اقتصادی دولت 
برای حرکــت در اصلاح عیوب ســاختاری 
و رفع ناترازی ها همگرا شــده است و نمونه 
این همگرایی کاهش تــراز عملیاتی بودجه 
ســال ۱۴۰۳ )کــه از بیــش از ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان به حــدود ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است(، اصلاح باگ های ناتراز 
و تصویب بندهای کاهنده ناترازی است که 
در برنامه هفتم به ســرانجام رسیده و نشان 
می دهد اراده مغز اقتصادی دولت بر اصلاح 
ســاختارها و رفع ناترازی ها جدی اســت و 

مصوبات روی کاغذ محدود نمی شود.



سلاجقه:

چرا وزارت صمت ماده ۱۱ قانون هوای پاک را اجرا نمی کند؟

وحیدی خبر داد

پیش بینی برای ورود حدود ۲۰۰ هزار موتور سیکلت برقی
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خزعلی خبر داد
برگزاری هفته زن با تمرکز بر مقاومت و پایداری 

زن و خانواده
 معاون رئیس جمهور در امــور زنان و خانواده از برگــزاری برنامه های 

هفته زن با تمرکز بر مقاومت و پایداری زن و خانواده خبر داد.
 انسیه خزعلی روز سه شنبه در نخستین جلسه هماهنگی ستاد مرکزی 
بزرگداشت هفته زن و روز مادر، یاد شهدای غزه و شهدای زن و کودک 
فلسطینی را گرامی داشت و گفت: این زنان بیشــترین فشار، هجمه و 
صدمه بر آنها وارد و بیشــترین صبر و شــکیبایی قرآنی را از خودشان 
نشــان دادند که شایســته اند.وی افزود: عنوان الگوی تاثیرگذاری در 
جامعه جهانی را باید به زنان غزه داد چرا که در دل و جان مردم جهان با 

استقامت خود تاثیرگذار بودند.
خزعلی با بیان اینکه امســال روز زن شــرایط ویژه ای دارد، گفت: سال 
گذشــته بعد از اغتشاشات و شرایطی که ســعی کردند در سطح ملی و 
جهانی برای ایران به وجود آورند، کنگره زنان تاثیرگذار را برگزار کردیم 
که امســال نیز این کنگره ادامه دارد و در همه نهادها و دســتگاه های 

اجرایی برنامه روز زن و تقدیر از زنان برگزار می شود.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به همزمانی روز زن 
و سالگرد شهادت سردار سلیمانی، افزود: مسئله زنان تاثیرگذار امسال 
با الهام از مقاومت برگزار می شــود و تمرکز بر مقاومت و پایداری زن و 

خانواده در عرصه های مختلف مورد توجه قرار دارد.
خزعلی ادامه داد: کنگره زنــان تاثیرگذار با ایجــاد کارگروه های علم، 
پژوهش و فنــاوری؛ اقتصاد و کارآفرینی؛ سیاســتگذاری و حکمرانی؛ 
رسانه و گفتمان سازی؛ تعلیم و تربیت؛ فعالیت های اجتماعی؛ فرهنگ 

و هنر؛ سلامت و ورزش برگزار می شود.
وی تاکید کرد: امسال به صورت ویژه روستاها را مورد توجه قرار داده ایم 
تا در این کنگره مشارکت فعالانه داشته باشند و افرادی که کمتر مطرح 
شده و شناخته شــده اند می توانند با پر کردن فرم ها در کنگره شرکت و 
مورد داوری قرار گیرند.این عضو کابینه دولت سیزدهم گفت: شناسایی 
زنان تاثیرگذار با هدف الگــو قرار دادن آنان بــرای جوانان و حمایت و 
پشتیبانی از آنان در حد توان انجام می شــود.معاون رئیس جمهور در 
بخش دیگری از ســخنان خود در این جلســه یادآور شد: سال گذشته 
تلاش کردیم کســانی که از نظر ملی قابلیت معرفی شــدن را دارند با 
معرفی استان ها انتخاب شــوند و از هر استانی یک نفر انتخاب و ۳۱ نفر 
تقدیر شــدند.وی افزود: برخی از این افراد از سال قبل تاکنون در سطح 
بین الملل جایزه علمی و محیط زیســت دریافت کردند و همه جوانب 
از جمله موضوع خانواده، تعهد به ارزشــها در کنار مهارت و توانمندی 
علمی در انتهای آنان مطرح بوده است.به گفته وی، ۱۲ مستند کوتاه از 
زنان تاثیر گذار از سال قبل تاکنون تولید شده که بنا داریم در جلسه ای 

نخبگان با مادران دعوت و از آنها تجلیل شود.
وی همچنین بر ضرورت تجلیــل از زنان ایثارگر تاکید کــرد و افزود : 
همسران ایثارگران که یک عمر با همسران ایثارگر خو زندگی می کنند 

نیز شایسته تقدیر هستند.

خزعلی در این جلســه با اشــاره به کمک به آزادی زنان زندانی در ایام 
هفته زن، تاکید کرد: در ســفرهای اســتانی به زندانها ســر می زنیم و 
بســیاری از آنان که غیر عمد هســتند را پیگیری و بــرای آزادی آنان 

اقدامات لازم با همکاری مردم و ستاد دیه انجام می شود.

معاون سازمان شهرداری های کشور خبر داد
ون شهری    جابجایی ۸ میلیون نفر با ناوگان در

در اربعین
معاون امور شهرداری های سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور از 
جابجایی هشت میلیون نفر در اربعین سال جاری توسط ناوگان درون 

شهری خبر داد.
سید ســجاد انوشــه در همایش ملی حمل و نقل در تشریح نگاه دولت 
سیزدهم و وزیر کشور در حوزه حمل و نقل عمومی گفت: حوزه حمل و 
نقل عمومی اهمیت بسیاری دارد چرا که اقشار کمتر برخوردار جامعه 
بیشتر از آن اســتفاده می کنند و دولت ســیزدهم نیز نگاه ویژه ای را در 
دستور کار قرار داده است. در ســال ۱۳۹۲ نزدیک به ۲۲ هزار دستگاه 
ناوگان انبوه بر اتوبوســرانی فعالیت می کرده که در ابتدای سال ۱۴۰۰ 
هنگامی که دولت سیزدهم مسئولیت را بر عهده گرفت این تعداد به ۱۰ 
هزار دستگاه کاهش پیدا کرده بود، یعنی علی رغم افزایش درخواست 
شــهروندان برای حمل و نقل عمومی ۵۰ درصد نــاوگان کاهش پیدا 

کرده است.

وی افزود: در ابتدای دولت ســیزدهم قراردادهایی برای توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی منعقد شــد و قرارداد ۴۸۰۰ دستگاه اتوبوس بسته 
شد و به این ترتیب دولت ســیزدهم گام موثری را برای توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی برداشــت به این ترتیب اولین خودروی تاکســی 
شخصی سازی شــده برای تاکسی ها را خواهیم داشــت و همچنین از 

عدد ۱۰ هزار دستگاه برای نوسازی تاکسی ها عبور خواهیم کرد.
معاون سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور ادامه داد: نزدیک به 
۲۰۰ هزار دستگاه تاکسی فرسوده در کشــور داشتیم که تکلیف ایران 
خودرو برای نوسازی ۱۰ هزار دســتگاه بود و با پیگیری های انجام شده 
به ۷۰ هزار دستگاه افزایش پیدا کرد تا به این ترتیب در پایان دولت این 

نوسازی محقق شود.
معاون امور شهرداری های سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور 
تاکید کرد: در حوزه حمل و نقل ریلی ســال ها بود که قراردادها تأمین 
مالی نشده بود و بلاتکلیف باقیمانده بود که در این دولت این قراردادها 

تأمین مالی شد تا مطلوبیتی در ناوگان ریلی ایجاد شود.
وی افزود: بر اســاس قانون، ســازمان شــهرداری ها مکلف شده است 
شــهرداری های کشــور را در حوزه حمل و نقل مورد ارزیابی قرار دهد 
که خوشبختانه این کار انجام شد و شهرداری های برتر مشخص شدند. 
البته این شــهرداری ها برترین ها در حوزه خلاقیــت و برنامه های ویژه 
هستند. از سوی دیگر در اربعین نیز هشــت میلیون نفر با ناوگان درون 

شهری جابجا شدند که اتفاق ویژه ای قلمداد می شود.

دیوار

به گفته رئیس ســازمان ملی پرورش اســتعدادهای 
درخشان، ۱۴ نفر از رتبه های زیر ۱۰ کنکور ۱۴۰۲ که 

از مناطق محروم بودند، »سمپادی« بوده اند.
الهام یاوری  با بیان اینکه تقریبا همواره سهم سمپاد از 
رتبه های برتر کنکور ۷۰ درصد است و امسال نیز ۶۸ 
درصد از رتبه های تک رقمی زیر ۱۰ کنکور ۱۴۰۲ در 
چهار گروه آزمایشی ســمپادی بودند، اظهار کرد: به 
طور کلی جمعیــت قابل توجهــی از بچه هایی که در 
کنکــور ۱۴۰۲ رتبه های تک رقمــی گرفتند مربوط  
به مناطق دو و سه آموزشــی)مناطق کم برخوردار( 

بودند.
وی توضیح داد: امسال ۱۵ نفر و سال گذشته ۱۴ نفر از 

رتبه های تک رقمی کنکور مربوط به مناطق 
دو و سه آموزشی یعنی مناطق کم برخوردار 
بودند و این باعث افتخار ما اســت که عرض 
کنیــم ۱۴ نفــر از ۱۵ نفر رتبه تــک رقمی 
مناطق دو و سه آموزشــی در کنکور امسال 
و ۱۴ نفر از ۱۴ نفر رتبه تک رقمی مناطق دو 
و سه آموزشی در کنکور سال گذشته، دانش 

آموزان سمپادی بودند.
رئیس سازمان ملی پرورش اســتعدادهای درخشان 
در پاســخ به ســوال دیگر مبنی بر نگرانی در خصوص 
مهاجرت ســمپادی ها پس از اتمــام تحصیلات دوره 
متوسطه دوم و ورود به دانشــگاه توضیح داد: از میان 

دانشجوهایی که مهاجرت می کنند، تفاوت 
مععنــاداری بین بچه هایی که قبلا ســمپاد 
بوده اند و بچه هایی که ســمپادی نبوده اند، 
وجود ندارد و در شرایط مســاوی میان این 
دو دسته دانشــجو تفاوت معناداری در امر 

احتمال مهاجرت وجود ندارد.
یاوری در پاسخ به اینکه به طور کلی وضعیت 
مهاجرت ســمپادی ها را چطور ارزیابــی می کنید؟، 
تصریح کرد: دوســت داریم این بچه ها حتما در کشور 
بمانند و از طرفی دیگر دوســت داریم برکات بچه هایی 
که از کشور خارج می شــوند، چه از طریق برگشت به 
کشور و چه با روشــهای متفاوت دیگر، بیشتر به کشور  

برســد چراکه این افراد می توانند در خدمت جامعه و 
فرهنگ کشور خود باشند.

وی در عین حال بــا بیان اینکه ســمپاد متولی دانش 
آموزان تا پایان دوره دبیرستان است و پس از آن مسیر 
تربیتی این افراد بر عهده وزارت علوم، بهداشت و بنیاد 
ملی نخبگان اســت، تاکید کرد: خیلی دوســت داریم 
عرق ملی، عرق دینی و خانوادگی سمپادی ها افزایش 
یابد؛ دوســت داریم وقتی بچه ها در معرض مهاجرت 
قرارمی گیرنــد با داده های واقعی تــر و دقیق تر در این 
زمینه فکر کرده و تصمیم گیری کنند لذا در این زمینه 
فــوق برنامه های متنوعــی برای بچه های ســمپادی 

داریم.

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ضمن اشاره بر اینکه 
در تهران، اصفهان و کرج مازوت ســوزی رخ نمی دهد، 
اظهار کــرد: نیروگاه هایی که در آن ها مازوت ســوزی 
انجام می شود در محدوده شــهری قرار ندارند اما تاثیر 
منفی خود را بــر کیفیت هوا می گذارند و این مســئله 

مورد قبول سازمان حفاظت محیط زیست نیست.
هرساله با آغاز فصل ســرما و وارونگی دما آلودگی هوا 
نیز افزایش می یابد و به دنبال این هســتیم که مقصر 
این آلودگی هوا کیســت تا شــاید با رفع نقاط ضعف 
از میزان آلودگی هوا کاســته شــود. مــازوت یا همان 
نفت کوره یکــی از متهمان اصلــی آلودگی هوا برخی 
کلانشهرهاست. بهمن ماه سال گذشته بود که داریوش 
گلعلیزاده- رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان 

حفاظت محیط زیســت- گفته بــود: از ۱۶ 
نیروگاه بخاری در کشــور ۱۴ نیروگاه مانند 
نیروگاه طوس در مشــهد، مفتح در همدان، 
ســهند بناب در تبریز، ایرانشهر در سیستان 
و بلوچستان، شــهید منتظری در اصفهان، 
شهید منتظر قائم در البرز، شهید رجایی در 
قزوین و بندرعباس مازوت ســوزی دارند. اما 

حالا بر اســاس داده های جدید گلعلیزاده می گوید در 
تهران، کرج و اصفهان به هیچ وجه مازوت ســوزی رخ 
نمی دهد.داریوش گلعلیزاده با تاکید بر اینکه در تهران، 
کرج و اصفهان هیچگونه مازوت سوزی انجام نمی شود 
درباره مازوت سوزی در سایر کلانشــهرها اظهار کرد: 
نیروگاه هایی که در آن ها مازوت سوزی انجام می شود 

درون محدوده شهری نیستند. به طور مثال 
نیروگاه شــازند اراک از کلانشهر فاصله دارد 
اما عامل تشــدید کننده آلودگی هوای این 
شهر است و با وجود اینکه از محدوده شهری 
فاصله دارد اما مورد قبول ســازمان حفاظت 
محیط زیســت نیســت و بایــد عملکردها 
به گونه ای باشــد که عوامل تشــدیدکننده 
آلودگی هوا بر عوامل اصلی اضافه نشــود و وضعیت را 

بدتر نکنند.
رئیس مرکــز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیــط زیســت ادامــه داد: امیدواریــم وزارت نفت 
برنامه ریزی مناســبی برای ناترازی انرژی داشته و به 
دنبال بهینه سازی مصرف انرژی باشد تا مصرف انرژی 

گاز کاهش یابد این در حالیســت که مــا در نیمه دوم 
سال متاســفانه با ناترازی انرژی و مصرف بیش از حد 
مواجهیم اما اگر مصرف ســوخت، دمای موتورخانه ها 
و...  را کنتــرل کنیم می توانیم حداقــل ۵۲۵ کیلومتر 
مکعب صرفه جویی گاز داشته باشیم و کمبود گاز مورد 
نیاز نیروگاه هــا را نیز جبران کنیــم.وی تاکید کرد: بر 
اساس ماده ۱۳ قانون هوای پاک تمامی مراکز صنعتی، 
تولیدی، عملیات معدنی، خدماتی، عمومی و کارگاهی 
اعم از دولتی و غیردولتی موظفند از سوخت استاندارد 
مصوب استفاده کنند. درصورت نبود سوخت مناسب، 
واحدهای مذکــور مکلفند به هر نحــو ممکن ترتیبی 
اتخاذ کنند تــا آلاینده های منتشــره در حدود مجاز 

انتشار آلاینده های هوا باشد.

سمپاد

هوا

خریدار  وزیر کشــور گفت: بــرای ورود 
حدود ۲۰۰ هزار موتور سیکلت برقی پیش 

بینی های لازم را انجام داده ایم.
 احمد وحیدی وزیر کشــور در همایش روز 
ملــی حمل ونقل و جایزه ملــی حمل ونقل 
شهرداری های سراسر کشــور که امروز در 
سالن وزارت کشــور در حال برگزاری است 
گفت: حمل و نقل در زندگی انســان نقش 
برجسته ای دارد. حرکت و تحرک قوی ترین 
و بیشترین زمان را به خودش در زندگی بشر 
اختصــاص می دهد. این در همــه حوزه ها 
و زمینه هــا وجود دارد. اساســاً حرکت رمز 
ادامــه حیات اســت همچنیــن در عناصر 
مشترک بین انسان و حیوان و گیاه حرکت 

مشترک است.
وی گفــت: از دیربــاز و امــروز بخش قابل 
توجهی از زندگــی امروز بشــر به حرکت 
وابســته است. چیزی اســت که از نیازهای 
اساسی بشر به حساب می آید اگر چه تلاش 
بر این است که تا می شود زمان ها و مکان ها 
به گونه ای باشد که حمل و نقل فیزیکی را تا 
می توان کمتر کرد و با قدرت فناوری بتوان 

حمل و نقل فیزیکی را کاهش داد.
وحیدی تصریح کرد: بخش مهمی از حیات 
انســان در بخش حمل و نقل فیزیکی تعبیر 
می شــود حتــی در پیشــرفته ترین وجوه 
علمی هم وقتــی از حرکت جــرم در زمان 
حرف می زنند دربــاره حمل و نقل و حرکت 

صحبت می کنند.
وزیر کشور بیان کرد: حمل و نقل یک مسئله 
اساسی و نیاز بنیادین است پس وقتی درباره 
زندگی مردم حرف می زنیــم نمی توانیم از 

حمل و نقل غافل شــویم. در دنیا تکنولوژی 
را بالا می برند یکی از وجوه تحول هم همین 

موضوع حمل و نقل است.
وحیدی افزود: در کشور ما همه وجوه حمل 
و نقل حائز اهمیت اســت و باید به آن زیاد 
پرداخت هم به عنوان نیاز جدی مردم و هم 
به عنوان نمایی از تأمیــن ایمنی و امنیت. 
چون خیلی از حوادث ناگوار در همین بحث 
اتفاق می افتد و هم از جهت محیط زیستی 
و رفاه و آســایش مهم اســت. حمل و نقل 
درون شهری به عهده شــهرداری ها هست 
باید آن را کاملًا نوســازی کنیم حمل ونقل 

ما فرســوده هست و پاســخگوی نیاز مردم 
نیســت.وی ادامه داد: در یکی دو سال اخیر 
تلاش های خوبی انجام گرفته اســت و همه 
جا شهرداری ها نوسازی و بازسازی ناوگان را 
جزو تکلیف جدی خود می دانند. در برخی 
جاها طرح های دیگری هم در دســتور کار 
اســت که آنها هم جزو موضوع حمل و نقل 

است.
وحیدی گفت: در برخی از شــهرها موضوع 
منوریل مطرح اســت امــا در کرمانشــاه 
موضوع عوض شــد در برخی از شهرها هم 
دربــاره تراموا صحبت شــده اســت مانند 

همدان و قزویــن. در حدود ۹ شــهر مترو 
داریم.

وی با بیــان اینکه برقی شــدن حمل ونقل 
بحث جدیدی اســت گفت: همیشه گران 
بودن برقی شــدن حمل و نقــل مطرح بود 
الان هم در مقابل آثار ســو محیط زیستی 
سوخت فســیلی دارد چاره ای نیست که از 
برقی شــدن حمل و نقل استفاده کنیم ولی 
باز باید مسیر ارزان ســازی دنبال شود. این 
موضوعات برای ما مجموعه ای از فعالیت ها 

را در پی دارد.
وزیر کشور بیان کرد: در حوزه تاکسیرانی و 

ون که متعلق به بخش خصوصی است باید 
زمینه تســهیلات را برای بخش خصوصی 
فراهم کنیم تا بتوانند وســایل را تهیه کنند 

و با قیمت قابل قبولی آن را به کار بیندازند.
به گفته وی در حــوزه اتوبوس قراردادهای 
اولیه با دو کشور بسته شده است کرج اولین 
شهر بعد از تهران اســت که اتوبوس برقی را 
وارد می کند. پیش بینــی کردیم که حدود 
۲۰۰ هزار موتور سیکلت برقی را وارد کنیم 
برای ورود ۵۰ هزار تاکســی برقی و ده هزار 
اتوبوس نیز صحبت شده اســت. باید اینها 
بین شــهرداری ها توزیع شــود تا حرکت 
جدی انجام شــود. وزیر صمــت هم اعلام 
حمایت کرده است. مســابقه ای باید برای 

بحث برقی شدن بگذاریم.
وحیدی گفت: زمــان بندی هایــی را باید 
مشــخص کرد تا برقی شــدن حمل و نقل 
شــکل بگیرد. این در مسائل محیط زیستی 
مؤثر است. همچنین رشــد فناورانه هم در 
کشــور اتفاق می افتد در سال های گذشته 
در این کار به هر حــال تأخیر به وجود آمده 
است. این کار باید زودتر انجام می شد. البته 
ناوگان مترو هم ســر جای خودش هست. 
باید بــه بومی ســازی ناوگان هم ســرعت 

بیشتری دهیم.
وی با بیان اینکــه حمل و نقل مســئله ما 
هست ولی حمل ونقل ایمن باید در دستور 
کار قرار گیرد. گفت: امســال شاهد بودیم 
که تاکســی های اینترنتی نقش خوبی در 

اربعین ایفا کردند.
در ادامه این برنامه از شــهرداران برتر تقدیر 

شد.

خریدار  رییس سازمان حفاظت از محیط 
زیســت در خصوص شــرایط کنونی جوی 
کشور گفت: چرا دســتگاه ها به قانون هوای 
پاک عمل نمی کنند و چرا سازمان بازرسی 
کل کشــور تخلفات دســتگاه ها را بررسی 
نمی کند؟بیســت وچهارمین همایش ملی 
واحدهای صنعتی معدنی و خدماتی سبز با 
هدف ارتقا نگرش و فرهنگ محیط زیستی 

سه شنبه ۲۸ آذر ماه برگزار شد.
ســلاجقه رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت در این همایش گفت: نــگاه ما به 
محیط زیســت باید یک نگاه انسانی باشد 
اســتفاده ابزاری زندگی را برای همه سخت 
می کند آنچه کــه دنیا به عنــوان حفاظت 
محیط زیست مطرح می کند با آنچه که در 
غزه می گذرد نشــان دهنده اغراض توسعه 
طلبانــه و جــاه طلبانه اســت جنایات غزه 
محیط زیســت و نســل ها را برای همیشه 

منقرض می کند.
سلاجقه ادامه داد: آیا دنیا براساس رویکرد 
نوین علمی یــک ارزیابی محیط زیســتی 
از جنگ غــزه ارائه خواهد کــرد؟ آیا دنیا به 
این مبانی می پــردازد؟ و ضریبی برای این 
جنایت ها در مســئله محیط زیســت قائل 
اســت؟ این جنایت ها نشان می دهد محیط 
زیست برای دنیا یک مســئله ابزاری است 

و در کاپ ۲۸ ردپای سیاســت های توسعه 
طلبانه و ابزاری محیط زیست کاملًا مشهود 
است. بایستی مســئله محیط زیست را در 
جایگاه اصلــی خودش مــورد مطالعه قرار 

بدهیم
وی با اشاره به اینکه توســعه وام دار محیط 
زیست است گفت: ما توسعه درخور محیط 
زیســت را نیاز داریم و محیط زیست حامی 
تولید اســت. خدا محیط زیســت را ارزانی 
داشــته که در جایگاه اشــرف مخلوقات در 
جهت تکامل انسانی از آن برخوردار شویم. 
محیط زیســت اگر در جایگاه خودش قرار 

بگیرد درون انسان ها هم تلطیف می شود.
ســلاجقه با توجه بــه اینکه توســعه به هر 
صــورت تخریب کننــده محیط زیســت 
است گفت: کشــوری توســعه یافته است 
که به مسئله محیط زیســت اهمیت بدهد 
نه کشــورهایی که با انقلاب هــای صنعتی 
انباشــتی از آلاینده ها را به نســل های بشر 

رساندند.
وی با اشاره به اینکه قانون گریزی متعددی 
در بحث محیط زیســت داریم افزود: باید به 
ترمیم و پرداخت خسارت به محیط زیست 
اعتقاد داشته باشیم، وزارت صمت چرا ماده 
۱۱ قانون هوای پاک را انجــام نمی دهد؟ و 
چرا سازمان بازرسی آن را پیگیری نمی کند. 

حتماً باید به صندوق ملی محیط زیســت 
خســارات وارد شــود تا این صندوق بتواند 

خدمات رسانی کند.
وی با توجه به اینکه سازمان حفاظت محیط 
زیســت یک ســازمان نظارتی است گفت: 
همایــش در روزی برگزار شــده که هوای 
تهران آلوده اســت، مردم حــق دارند از ما 
مطالبه کنند اما دســتگاه های اجرایی باید 
پاســخ بدهند چه بر سر شرایط جوی کشور 
آمده اســت؟ ما طبق قانون عمل می کنیم 

چون مسئولیم.
وی ادامــه داد: ما به شــرایط کشــور آگاه 
هســتیم اما اجازه تخریب بیشــتر محیط 
زیست را نمی دهیم، چه کسی بایستی این 
بیمارهایی که در شرایط آلودگی هوا بیمار 

شدند رو احصا کند؟
ســلاجقه گفت: من بــه مردم ایــران نوید 
می دهم رویکردهایی که در این دولت حاکم 
اســت رویکردهای محیط زیســتی است و 
هنوز یک کلنگ در ایــن دولت بدون مجوز 
محیط زیســت به زمین نخورده اســت. اما 
سیاهه انتشار ســال ۹۶ پاسخگوی ۱۴۰۲ 
نیســت. باید مباحث مربوط به سایش ها و 

سوخت بررسی شود.
وی ادامه داد: ما میــراث دار چندین دهه ای 
هســتیم که با محیط زیســت نامهربانانه 

برخــورد کردیم.رئیس ســازمان حفاظت 
از محیط زیســت گفت: در مســائل مربوط 
به حمــل و نقل عمومــی، وزارت کشــور 
و شــهرداری های تابــع مکلف اســت که 
وظایفش در قانون هوای پاک کشــور عمل 
کند.سلاجقه به نمایندگی از مردم خواهان 
مدنظر قرار دادن ظرفیت های کافی بودجه 

برای حفظ محیط زیست شد.
وی با اشــاره به اینکه محیط زیست کشور 
باید بــه جایگاه خــودش برســد گفت: ما 
خواســتار شــفافیت برای مردم هستیم و 

سعی می کنیم تراز آلایندگی کشور بیش از 
این افزایش پیدا نکند.

رئیس سازمان محیط زیســت گفت: ما در 
این دولت ســعی می کنیم در بحث مازوت 
و خاموشی مشعل های گازســوز گام های 
بزرگی برداریــم در این دولت بســیاری از 
مشعل های گازســوز به خاموشی گرویدند 
و حدود ۹ عدد از پالایشــگاه های کشور در 
فاز بهبود آلایندگی قــرار گرفتند در بحث 
خاموش کردن فلر های نفت اقدامات خوبی 

انجام شده اما تسریع نیاز است.

۱۴ نفر از رتبه های زیر ۱۰ کنکور سمپادی بودند

ج و اصفهان نداریم وت سوزی در تهران، کر ماز
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 پژمان جمشیدی؛ بازیگر مورد نظر همیشه 
در دسترس است

»پژمان جمشــیدی« طی یک دهه اخیر، روزهای پرکاری را ســپری 
کرده که منجر به حضور در حدود ۳۵ فیلم، ۹ ســریال، ۱۷ تئاتر و چند 
برنامه در مقام مجری و سریال برای شــبکه نمایش خانگی شده است. 
این وضعیت، اکنون برای بازیگری که در تمام این ســال ها، محبوبیت 
خوبی به دســت آورده، چندان حرفــه ای قلمداد نمی شــود. او برای 

بازبینی اندیشه های خود، به یک استراحت موقت نیاز دارد.
 پژمان جمشیدی طی سالیان اخیر، یکی از مهره های مفید برای گیشه 
سینماهای ما بوده است. تقریبا تمام فیلم های این بازیگر، با اقبال خوبی 
در گیشــه همراه شــده که همین عامل، عطش کارگردانان بسیاری 
را برای کار با او بیشــتر کرده اســت. این مهم با توجه بــه قابلیت های 
جمشــیدی در ارائه بازی های کمیک و اجتماعی، سبب شده تا تعداد 

کارگردانانی که خواستار همکاری با این بازیگر باشند، بیشتر هم شود.
پژمان جمشــیدی در اثر یک اتفاق وارد دنیای تصویر شد. در ادامه این 
ورود ناخودآگاه اما، وی توانست این جریان را مدیریت کند. پس از اقبال 
گسترده ای که سریال پژمان به همراه داشــت، تقاضاهای سینمایی و 
تلویزیونی بسیاری به این بازیگر شد اما جمشــیدی، این وضعیت را به 

شیوه درستی مدیریت و هدایت کرد.
کتاب خواند و چند دوره فشــرده تئوری و عملی را گذراند. پس از آن که 
تاحدودی آب بندی شــد، بازی در یک نمایــش را پذیرفت که آن کار، 
کمک زیادی به استایل بازی و نهادینه شــدن سبک هنری او کرد. این 
پروسه سبب شد تا وی زودتر از آن چه تصور می شد به بلوغ در اجرا برسد 

و درست از همان زمان بود که سیل پیشنهادها به سمت او سرازیر شد.

جمشــیدی در تحلیل نقش خود، ســبک اجرایی خاصی دارد که این 
سبک باتوجه به طراوتی که به همراه داشــت، به مذاق مخاطب خوش 
آمد و فیلم  و ســریال های این بازیگر، خیلی زود با استقبال چشم گیری 
مواجه شد تا جایی که پس از ظهور این بازیگر تا امروز، عمده فیلم هایی 
که وی بازی کــرده، در زمره پرفروش ترین های ســال قرار گرفتند. در 

تلویزیون و شبکه نمایش خانگی نیز این جریان جاری بود.
جمشــیدی درباره پرکاری اش، اعــلام کرد که بدهکار اســت و دلیل 
پرکاری این ســال های او نیز تسویه بدهی اش بوده اســت. اما با تداوم 
این روند، به این نتیجه می رســیم که یا این بدهی هنوز تسویه نشده، یا 
جمشیدی به این سیستم زندگی و کار عادت کرده و یا توان گفتن نه به 

برخی پیشنهادها را ندارد
جمشیدی برای امسال، ۲ فیلم شهر هتل و شــهر هرت را به روی پرده 
داشــت که این دو کار، دومین و ســومین فیلم پرمخاطب و پرفروش 
امسال تا به امروز هســتند. همچنین ویلای ساحلی، جدیدترین کاری 
اســت که وی به روی پرده دارد. چند فیلم ازجملــه صبحانه با زرافه، 
کوکتل مولوتف و تگزاس ۳ هم بازی کــرده و احتمالا طی ماه های آتی، 
جلوی دوربین فصل جدید ســریال زیرخاکی می رود. سیســتم کاری 
جمشــیدی در این ســال ها، همواره به همین ترتیب بــود که تا چند 
ماه آینده اش، همواره رزرو بوده اســت. اما آیا ایــن روال می تواند برای 

بازیگری در جایگاه وی، ارزنده و پیش برنده باشد؟

جمشــیدی ماه ها پیش و در مواجهه با این انتقاد، اعلام کرد که بدهکار 
است و دلیل پرکاری این سال های او نیز تسویه بدهی اش بوده است. اما 
با تداوم این روند، به این نتیجه می رســیم که یا این بدهی هنوز تسویه 
نشده است، یا جمشیدی به این سیســتم زندگی و کار عادت کرده و یا 

توان گفتن نه به برخی پیشنهادها را ندارد.
پاســخ، هر یک از این ۳ احتمــال که باشــد، به ضــرر وجهه هنری 
جمشــیدی اســت. برای بازیگری که از یک ســو، مورد وثوق جریان 
هنری و مخاطبان قرار گرفته و از ســوی دیگر، نظر منتقدان و داوران 
جشــنواره های ســینمایی را به هنرنمایی خود جلب کرده، این حجم 
پرکاری، دیده شدن و همواره در دســترس بودن، هیچ منفعتی ندارد. 
یک اصل نانوشته در عالم شــهرت و محبوبیت هنری است که هنرمند 
باید دست نیافتنی باشــد وگرنه هنرمندی که در همه جا از تلویزیون 
و شــبکه نمایش خانگی تا تبلیغات و ســینما حضــور دارد، به مرور 
عطش و میــل مخاطب را کمرنگ کرده و توفیق ســالیان طلایی خود 
را نمی بیند. اصلی که چندان هم بیراه نیست و نمونه های مصداقی آن 
طی دهه های مختلف، در مورد هنرمندانی از ســینما و موسیقی، قابل 

مشاهده است.
بعید است بدهی جمشــیدی، پس از یک روند طولانی پرکاری، هنوز 
تسویه نشده باشد چون جمشیدی اگرچه به تهیه کنندگان موردوثوق 
خود، تخفیف بســیارخوبی می دهــد اما همچنان یکــی از گران ترین 
بازیگران امروز سینمای ایران اســت. همین گمانه، نگرانی ها راجع به 
وضعیت پــرکاری او را تشــدید می کند چرا که ما را به این حدســیات 
نسبتامسجل می رســاند که وی یا به این سیستم کاری عادت کرده و یا 

توان گفتن نه با توجه به روحیه و رفتار محفوظ به حیایش را ندارد.
 در هر یــک از این دو حالت، اتفــاق خوبی برای جمشــیدی نخواهد 
افتاد. چــرا که نیاز فعلی جمشــیدی، یک اســتراحت و ریکاوری در 
اندیشه ها و سبک اجرایی اوســت تا از زمزمه هایی که این روزها راجع 
به کلیشه ای شدن بازی و حتی مهندســی بدن و ادای دیالوگ هایش 
شنیده می شود، رهایی یابد. تکرار مکررات برای جمشیدی، تنها این 
کلیشــه ها را تقویت و زمزمه هــا را به یک جریــان و نقل قول مردمی 

تبدیل می کند.
ســینما، همواره برخوردهای بی رحمانه ای با ستارگانش داشته است. 
ثابت شده که اگر ستاره به فکر خودش نباشــد، جریان مهیب سینما، 

هیچ گاه به وی ضریب نمی دهد. 
درواقع خودآگاهی یک ستاره اســت که میزان ماندگاری و بقای او در 
جریان سینما را مشخص می کند. چنین جریانی که برای جمشیدی در 
حال رقم خوردن اســت، با وجود زرق وبرق های ظاهری و تحسین های 
گسترده، چندان به نفع او نیست و ترکش های آن برای سال های آتی به 

چشم خواهد آمد.
پژمان جمشــیدی عزیز، کمی از خودت مراقبت کن و یک اســتراحت 
میان مدت به آگاهــی ات بده تا پرنفس تــر از قبل، به جریان ســینما 

بازگردی و بیشتر از امروزت، مثمرثمر واقع شوی.

قاب

عطیه موذن  مراســم تشییع زنده یاد رضا 
صفایی پــور با حضور هنرمندان به ســمت 

خانه ابدی  برگزار شد.
 مراسم تشییع پیکر رضا صفایی پور معروف 
به »طوفان«دیروز سه شــنبه ۲۸ آذر ماه با 
حضور جمعی از هنرمندان در خانه سینما 

برگزار شد.
علــی دهکــردی، پژمــان بازغــی، جعفر 
گودرزی، محمد شــیری، فرید ســجادی 
حســینی، اصغر همت، مهــوش وقاری از 

جمله حاضران در مراسم بودند.
پیکر ایــن بازیگــر ســینما بــرای واع با 
دوســتدارانش در جایگاهی کــه در خانه 

سینما تعبیه شده بود، قرار گرفت.
این مراسم با قرایت آیاتی از قرآن کریم آغاز 

شد.
در ابتدای این مراســم کامــران ملکی در 
ســخنانی بیان کرد: من ســال ها در خانه 
ســینما مراســم وداع اجرا کردم. در همه 
این ســال ها اولین نفری که بــرای وداع با 
همکارانش وارد حیاط می شد رضا صفایی 

بود.
وی درباره حضور کمرنگ هنرمندان در این 
مراســم بیان کرد: امروز روز خاصی است. 
متاســفانه به علت آلودگی هوا بســیاری از 
دوستان نتوانســتند در این مراسم شرکت 
کنند. سن همکاران طوفان هم سنی نیست 
که با این اآلودگی در این مراســم شــرکت 
کنند اما در این چند روز در رسانه ها دیدید 

که چقدر از او یاد شد.
وی ادامه داد: امروز وداع ســنگینی داریم. 
امــروز با حجم زیــادی از غیــرت، معرفت 
مهربانی لایتناهی و یــک محبت بی بدیل 
وداع می کنیــم. در هیبت بالای او یک قلب 

مهربان می تپید.
اصغر همت در ادامه با گلایــه از نبود برخی 
هنرمندان در مراسم اظهار کرد: آدم بعضی 
وقت ها فکــر می کند، صحبتــی کند و بعد 
اتفاقی رخ می دهد که پشــیمان می شود. با 
این حال آنهایی که رضا حق به گردنشــان 

داشت باید اینجا حضور می داشتند.
وی اضافه کــرد: جوانی اینجاســت که می 
گفت فقط یک بار رضا صفایــی پور را دیده 
اســت و از بوکان امروز آمده تا در مراســم 
شرکت کند. جای گلایه نیست و نمی توان 

خیلی حرف ها را بیان کرد.
همت تصریح کرد: زمانی ما در جشــنواره 
های تئاتر بیانیه می نوشــتیم و بعد دیدیم 
برخی حرف ها را تکرار می کنیم، من جلوی 
این کار ایستادم که دیگر بیانیه ندهیم آخر 

چرا بیانیه وقتی هیچ فایــده ای ندارد. من 
در یک دهه گذشــته ارتباط نزدیکی با رضا 
صفایی داشتم و البته او بیشتر مرا شرمنده 
کرد. حرف هایی احساســی نوشتم که همه 
اش را نمی خوانم چون شاید مثل آن بیانیه 

ها آب در هاون کوبیدن باشد.
وی با اشــاره به بخش هایی از نوشته خود، 
صفایی پور را جزو کسانی دانست که نه قدر 

دید و نه بر صدر نشست.
این هنرمند ادامه داد: او به دلیل نقش اصلی 
یک فیلم جایزه بین المللــی گرفت اما به او 
توجه نشــد. من خودم از نظــر خانوادگی 
درگیر پارکینســون هســتم. پارکینسون 
کسی را نکشته اســت آنچه آدم را می کشد 
بی توجهی است. او یک انسان پاک و نجیب 
بود. آگاهی آکادمیک نداشــت اما صداقت 
داشــت و نقشــی را که بازی می کرد، باور 

داشت.
همت همچنین با انتقــاد از برخی بازیگران 
بیان کرد که در این سال ها همه بازیگری ما 

به ژست و ادا تبدیل شده است.

عبــاس عظیمــی مدیرعامــل موسســه 
هنرمندان پیشکســوت در سخنانی عنوان 
کرد: صفایــی پور طوفــان مهربانــی بود. 
من هرازگاهی در مراســم ها کنــار او بودم. 
همچنین هرازگاهی با هم به صورت تلفنی 
گفت وگو می کردیم و فکر می کنم بخشــی 
از گلایه های آقای همت به برخی دوستان 
صفایی پور برمی گردد. گاهی در پس زمینه 

گلایه های طوفان این بود که آن کسانی که 
باید زنگ بزنند، زنگ نمی زنند یا دوستانی، 
می توانستند او را در نقش یا اثری همراهی 

کنند اما از او بهره نگرفتند.  
وی اضافه کرد: ما در موسســه به نمایندگی 
از وزارت ارشــاد تمام تلاش خود را کردیم 
که احوالپرســی و قدردانی از او را داشــته 
باشیم اما بخشــی دیگر از گلایه  ها مربوط 
به دوســتانی اســت که کمتر حــال او را 
می پرسیدند. من در این چند روز محبت ها 
و پیام هــای خیلی ها را در فضــای مجازی 
نسبت به او دیدم اما کاش این اظهار محبت 
ها و پیام تسلیت ها تا قبل از ۷۴ سالگی بود. 
به ویژه که ما این روزها در تدارک برگزاری 
شب یلدا بودیم و من وقتی شنیدم چه شده 

است بسیار شوکه شدم.
عادل تبریــزی کارگردان فیلم ســینمایی 
»گیج گاه« نیز در این مراســم عنوان کرد: 
خیلی عجیب و تلخ است که آخرین حضور 
رضا صفایی پــور در فیلم مــن رقم خورده 
است، وقتی او، جمشــید هاشم پور، حسن 
رضایی و … را به فیلمــم دعوت کردم همه 

پذیرفتند.
تبریزی در ادامه با گلایه ای مطرح کرد: در 
این سال ها از هنرمندان ممنوع الکار خیلی 
حرف زده شــد اما از هنرمندانی که ظرفیت 
داشتند اما از ظرفیت شــان استفاده نشد، 
حرف زده نشــد؛ هنرمندانی که خانه نشین 
شدند و کسی از آنها ننوشت. عده ای در این 
ســال ها از فیلم هایی گفتند که دوره شان 

تمام شــده اســت و خدا نگذرد از کسی که 
گفت دوره این فیلم ها تمام شده است.

وی در پایان ســخنانش تصریح کرد: همه 
هنرمندانی که در سینما کار می کنند شور 
و طوفان ســینما را مدیون هنرمندان نسل 

صفایی پور هستند.
در ادامه مراسم پژمان بازغی رییس انجمن 
بازیگران خانه سینما با اشــاره به چند ماه 
حضورش در این انجمن و همراهی و دیدار با 
هنرمندان پیشکسوت عنوان کرد: گلایه ام 
از جوان ترهاست، از آنهایی که کار می کنند 
اما بزرگان این عرصه را فراموش کرده اند اما 
نباید فراموش کرد که این ســینما به دلیل 

حضور چه کسانی به اینجا رسیده است.
وی اضافه کرد: جای آقای صفایی پور بسیار 
خالی است. متاسفم که شرایط انجمن این 
اجازه را نداد خدمت ایشــان برای دســت 
بوســی برســیم. با این حال با حضور شما 
هنرمندان پیشکسوت است که این انجمن 
شکل صنفی می گیرد. متاسفانه بسیار تنها 
هســتیم و بدتر از آن در شــرایطی یکدیگر 
را دیدار می کنیم که مــی خواهیم هنرمند 

عزیزی را بدرقه کنیم.
ابوالفضل پورعــرب بازیگر ســینما نیز در 
این مراســم گفت: ممنونم که آمدید تا یک 
رفیق را به خانه ابدی اش برسانید. متاسفم 
که خیلی هایی که بــا او کار کردند را اینجا 

نمی بینم.
وی ادامه داد: ما در فیلم ها کیف می کردیم 
و ارتباط خوبی با هم داشتیم. او از یک چیز 

رنج می برد و آن هم احوال نپرســیدن بود 
و متاســفانه می بینم حق داشت و گله اش 
درســت بود. نســل ما نســل نگرانی بود و 
برایش یکدیگر مهم بودند. من هم خواهشم 

این است که هوای یکدیگر را داشته باشیم.
پورعرب در پایان ســخنانش گفت: از خانه 
ســینما با اینکه عضوش نیســتم، تشــکر 

می کنم که برایش این رویدادها مهم است.
علی دهکردی مدیرعامل خانه ســینما به 
عنوان اخرین ســخنران مراسم عنوان کرد: 
رضا عاشق سینما بود و شاید عاشق ترین به 
سینما بود. بازیگری شــاید یکی از حسرت 
برانگیزترین حرفه های دنیا باشــد که آتش 
به بیــرون می اندازد ولــی از درون بازیگر را 

می سوزاند. 
بیماری پارکینسون عشــق واقعی رضا را از 
او گرفت و این برای او که همیشــه قهرمان 
بود خیلی ســخت تر بود. من از طرف خودم 
و نیز خانه ســینما به خانواده ایشان تسلیت 
می گویم و امیــدوارم آن تصمیم گیرندگان 
برای ســینما که بایــد امــروز می آمدند، 
این حرف ها را بشــنوند چون خانه ســینما 
باید بتواند بــه هنرمندان رســیدگی کند 
و ما می خواهیم که با دســت های پرُ از آنها 

حمایت کنیم نه با شرمندگی!
وی با اشــاره به شــرایط ســخت برخی از 
هنرمندان، گفت: چرا باید شــرایط طوری 
باشد که وقتی هنرمندی می میرد، بگوییم 
راحت شد؟ از چه راحت شد؟ همه می دانیم 

و لازم به گفتنش نیست.
در پایان مراســم هنگامــه صفایی پور دل 
نوشته ای را برای پدرش خواند و به این اشاره 
کرد که مردم او را به عنوان »بدمن« سینما 
می شــناختند ولی مورد علاقه آنها بود. وی 
در ادامه یادآور شد که در سال های گذشته 
پدرش حاضر به بازی  در هر نقشــی نشــده 

بود.
وی عنــوان کــرد: پــدرم می گفــت برای 
ارتــزاق نباید هنــر را فروخــت و به همین 
دلیل حاضر نبود در هر نقشــی بازی کند و 
اگرچه گزیده کاری تصمیم خودش بود اما 
در این چند ســال دیدم که چیزی در پدرم 

فروریخت.
صفایی پــور همچنیــن از عبــاس علایی 
دوســت پدرش و نیز عباس عظیمی و علی 

دهکردی تشکر ویژه کرد.
پایــان بخش مراســم خواندن نمــاز میت 
برای ایــن هنرمند بود و ســپس پیکر رضا 
صفایی پــور به ســمت قطعــه هنرمندان 

بهشت زهرا )س( تشییع شد.

مهدی فرشیدی سپهر در آستانه اجرای سرود نمایش 
»عطر آدم« تاکید کرد که این نمایش را برای شــهرت، 
جایزه یا پول اجرا نمی کند بلکه هدف اصلی اش، ایجاد 

آرامش در مخاطبان است.
این کارگــردان تئاتر توضیحاتی دربــاره تازه ترین اثر 
خود ارایه کرد و برخی از مشکلات خود را برای اجرای 

این سرود نمایش برشمرد.
او که پیش از ایــن برای اجــرای ایــن کار فراخوانی 
عمومی منتشــر کرده بود، درباره گروه اجرایی این اثر 
گفت: ما ۳۰ نفر هستیم از اقشار مختلف جامعه که طی 
یک فراخــوان دور هم جمع شــده ایم. اینکه می گویم 
اقشار مختلف منظورم این اســت که از نظر فرهنگی، 
تحصیلی، شــغلی، اجتماعی، اقتصــادی و ...متفاوت 
هســتیم. در این گروه همه بازیگر نیســتند بلکه هم 
بازیگر داریم و هم نانوا، هم پزشک و هم بیکار و ... که از 

جاهای مختلف این شهر دور هم جمع شده ایم.
فرشیدی ســپهر درباره محتوا و ســبک و سیاق این 

ســرود نمایش نیز توضیح داد: ۱۴ ســرود 
را می خوانیم که من نوشــته ام و دو سرود از 
آقایــان مســیحا ابوعلی و میــلاد محمدی 
را قــرض گرفته ایم که در میان ســرودهای 
خودمــان اجرا می کنیم. قصــد اصلی مان از 
اجرای این ســرودها، تقویــت مهارت های 
فردی اســت و مرحله بعدی، ایجاد آرامش 

برای اجتماع و دعوت مردم به انســجام ملی.کسی ما 
را وادار یا مجبور نکــرده که این ســرودها را بخوانیم. 

خودمان اینها را ساخته ایم و اجرا می کنیم.
این کارگردان و مدرس تئاتــر که برای اجرای این اثر ۴ 
بار بازبینی رفته اســت، در این باره توضیح داد: ۴ نوبت 
بازبینی داشــته ایم در حالیکه در این کار هیچ موردی 
فراتر از خطوط قرمز نداریم و هیــچ قانونی را هم زیر پا 
نگذاشته ایم ولی بعد از ۴ بار بازبینی، تازه به ما ۱۵ شب 

اجرا داده اند.
او درباره گیر و گرفت های احتمالی برای دریافت مجوز 

این اثر و اینکه این بازبینی در کجا انجام شده 
اســت، توضیح داد: بازبینی از ســوی کانون 
انجام شده و عمده مشــکل ما برای دریافت 
مجوز این بوده که چهره این کار چهره رایجی 
نیســت. در ایــن نمایش طبــق عادت های 
شــوراهای بازبینی و مردم پیش نمی رویم. 
بنابرایــن طبیعتا بــرای دوســتان بازبین 
فکر و گمان ایجاد می کرد ولی لطف کردند ۱۵ شــب 
اجازه اجرا دادند که خیلی محدود اســت چون همین 
که بخواهیم به تماشــاگران اطلاع رسانی کنیم، زمان 

اجرایمان به پایان رسیده است.
فرشــیدی ســپهر با بیان اینکه قصــدش اجرای یک 
تئاتر کاربردی اســت، تاکید کرد: ایــن نمایش برای 
این ساخته نشــده که ما معروف یا پولدار بشویم یا در 
جشنواره فجر جایزه بگیریم. این نمایش فقط برای این 
ساخته شده که مردم در این سال تلخی که گذراندیم، 
آرامش پیدا کنند و تلاشی اســت برای تقویت انسجام 

ملی و ارتقای برخی از مهارت هــای فردی که فرصت 
نمی کنیم با مراجعه به مراکــز روانکاوی و تمرین های 
شــخصی در خود بهبود بدهیم. امیدواریم دیدن این 
نمایش، شروعی باشــد برای ارتقای این مهارت ها در 
همه ما. بیــش از هر چیزی برایم مهم بــود که تئاتری 
کاربردی اجرا کنم.او درباره اجرای این نمایش در سالن 
خیابان وزرا که برنامه منظمی برای اجرای تئاتر ندارد، 
نیز گفت: ســالن های عمومی و پررونق کار ما را جدی 
نمی گیرند چون شــبیه عادت های آنها نیســت. غالبا 
می گویند تماشاگری برای دیدن این نمایش نمی آید. 
در حالیکه در دو اجرایی که پیش تر در ســالنی با ۳۰۰ 
صندلی داشتیم، تمام ظرفیت ســالن پر شد. بنابراین 
به ســالن کانون پرورش فکری در خیابــان وزرا پناه 
برده ایم که مدتی است اجرای نمایش نداشته و مشکلی 
که با آن دســت و پنجه نرم می کنیم، اطلاع رسانی به 
تماشاگران اســت چون اغلب تماشــاگران تئاتر ما در 

سالن های پررونق تئاتر رفت و آمد دارند. 

عطر آدم

گفت وگو با کارگردان عطر آدم؛ حرف های تکان دهنده ای که قبلا زده نشده

همراه با مستندهای سینماحقیقت

پزشک ایرانی در اردوگاه کار اجباری
خریدار  مهدی حاجی یوســف کارگردان 
مســتند »اُ-۳۲۴« با اشــاره به اینکه این 
مستند به زندگی عطاءالله صفوی می پردازد 
معتقد اســت که باید مستندسازان را از نظر 
ایده پردازی آزاد بگذارند تــا تنوع تولیدات 

بالا برود.
مهدی حاجی یوســف کارگردان مســتند 
»اُ -۳۲۴« کــه در هفدهمین جشــنواره 
»سینماحقیقت« حضور دارد، درباره شکل 
گیری این مستند به خبرنگار مهر گفت: من 
شــاگرد مســعود جعفری جوزانی هستم و 
در دفتر وی پشــت صحنه های سریال »در 
چشــم باد« را کپچر می کردم که به موردی 
برخورد کردم. آقای جوزانی در حدود سال 
۱۳۸۰ با سحر دخترشــان به تاجیکستان 
رفتند تــا با پســر عطاالله صفوی پزشــک 
جراح اورولوژ ایرانی و از بازماندگان اردوگاه 
کار اجباری دوره اســتالین صحبت کنند. 
مصاحبه هایی با دوربیــن هندی کم گرفته 
شده بود که من اینها را دیدم. همانجا با خانم 
سحر جعفری جوزانی صحبت کردم که اگر 

امکان دارد در این باره مستندی بسازیم.
وی ادامــه داد: خانــم جعفــری جوزانی 
قسمت های تاریخی را نوشــت و مونولوگ 
این کار را هم خود آقــای جعفری جوزانی 
گفت. آقای جعفری جوزانی بعد از »به سوی 
آزادی« دیگر در هیچ کجا مونولوگ نگفته 

بود که در این مستند قبول زحمت کرد.
حاجی یوســف درباره پروســه تولید این 
مستند توضیح داد: کار را مونتاژ کردیم و از 
فیلم های جاهای مختلف اســتفاده کردیم. 
در ایــن مســتند زندگی آقــای صفوی به 
تصویر کشیده شده است؛ زمانی که در عصر 
متفقین کمونیســت بود و بعد به شــوروی 
رفت و به جرم جاسوســی حدود ۹ سال در 
اردوگاه اجباری ماند. او بعد از مرگ استالین 
آزاد می شــود و به تاجیکســتان می رود و 
پزشک می شود و بعدتر هم به ایران می آید. 
تلاش کردیم با این مستند به بیان اتفاقات 
جنگ جهانی دوم در ایران بپردازیم. پروسه 
تولید این مستند حدود ۹ ماه طول کشید و 

بیش از همه چیز هم تدوین آن زمان بر بود.

جشــنواره  دربــاره  مستندســاز  ایــن 
»ســینماحقیقت« مطرح کرد: واقعیت امر 
این است که کســی من را نمی شناسد و با 
این اوصاف شاید فیلمم هم دیده نشود ولی 
بستری مانند جشــنواره »سینماحقیقت« 
باعث می شــود تا این فیلم بهتر دیده شود 
و خودم نیز بیشــتر شناخته شــوم. چنین 
فضاهایی فیلمسازان را تشــویق می کند و 
این امر خود باعث حرکــت و پویایی خواهد 

شد.
کارگــردان مســتند »اُ -۳۲۴« دربــاره 
وضعیت سینمای مســتند بیان کرد: تصور 
من این اســت که اگر مستندســازان را از 
نظر ایده پردازی آزاد بگذارند بســیار خوب 
خواهد شد. صرف اینکه براساس سفارش ها 
تولیدات انجام شــود باعث یک شکل شدن 
آثار می شــود و دیگر تنوعی وجــود ندارد. 
علاوه بر این متأســفانه بودجه مناســبی 
هم برای مســتند درنظر گرفته نمی شــود 
و در بیشــتر اوقات باید خودمــان از جیب 
خرج کنیم. از نــگاه برخی هــم همچنان 

مستندســازی به عنوان یک شــغل تلقی 
نمی شــود و وقتی این مــوارد در کنار هم 
قرار بگیرد باعث می شــود که اکثر دوستان 
به سراغ ساخت فیلم های تبلیغاتی کشیده 

شوند.
حاجی یوســف در پایان درباره فعالیت های 
آینده خود گفت: مستند »اُ -۳۲۴« دومین 
کار من به حســاب می آید و پیش از آن نیز 
مستند »حبیب الله« را ساخته ام. همچنین 
در تدارک پروژه ای بــا نام »چرخ ها و پاهای 
دونده« هســتم. با تمام ســختی هایی که 

پیشتر نیز عرض کردم من به حوزه مستند 
علاقه دارم و دوســت دارم که در این مسیر 

کار خود را ادامه بدهم.
عوامل این مســتند عبارتند از کارگردان، 
تدوینگــر و آهنگســاز: مهــدی حاجــی 
یوســف، تهیه کننده، پژوهشگر، نویسنده، 
فیلمبردار: سحر جعفری جوزانی، طراحی 
و ترکیب صدا: ســید محمود موسوی نژاد، 
صداگذار: معصومه حاجی یوســف، گوینده 
متن: مســعود جعفــری جوزانــی، طراح 

پوستر: علیرضا غریب دوست.
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میدان

سپهر ستاری  استقلال و پرسپولیس این 
روزها با یک مشکل بزرگ دست و پنجه نرم 

می کنند.
 پرسپولیس و استقلال هفته گذشته دربی 
شــماره ۱۰۲ پایتخــت را برگــزار کردند. 
مسابقه ای که با نتیجه تســاوی یک - یک 
به پایان رســید و ۲ تیم نمایش دلچســبی 
نداشــتند. در طول ۹۰ دقیقه این مسابقه 
تنها ۴ شــوت در چارچوب زده شد که سهم 
هر تیم ۲ تــا بود و یکی از آن هــا هم پنالتی 
کوین یامــگا بود که گل اســتقلال را در پی 
داشت. جالب اینکه مجموع امید گل ۲ تیم 
به جز صحنه پنالتی ۰.۵۶ بــود و این یعنی 
استقلال و پرســپولیس در طول ۹۰ دقیقه 
دربی حتی به اندازه یــک گل هم موقعیت 

خطرناک خلق نکردند.
مشــکل گلزنی و موقعیت سازی استقلال و 
پرســپولیس محدود به تک مسابقه دربی 
نمی شــود و در بســیاری از دیدارهای این 
فصل دیده شــده است. اســتقلال امسال 
در ۱۲ بــازی موفق به زدن ۱۶ گل شــده و 
پرســپولیس هم در ۱۱ بازی تنهــا ۱۳ بار 
دروازه رقبا را باز کرده اســت. این درحالی 
اســت که تیمی مثل ســپاهان امسال ۲۷ 
گل به ثمر رســانده و یک آمار فوق العاده را 
خلق کرده اســت. در حال حاضر استقلال و 
پرســپولیس صاحب پنجمین و ششمین 
خطوط حملــه برتــر لیگ هســتند. این 
درحالی اســت کــه آن ها دو خــط دفاعی 
برتر مســابقات را در اختیار دارند و در بحث 

دفاعی به مراتب موفق تر عمل کرده اند.

افت عجیب محمدی و عدم هماهنگی 
گوستاوو بلانکو

جواد نکونــام از ابتدای فصــل ترکیب های 
مختلفی را در خط حمله امتحان کرده ولی 

هیچ کدام از بازیکنان استقلال نتوانسته اند 
به طور کامل مشــکلات گلزنــی این تیم را 
حل کنند. در چند هفته ابتدایی ارســلان 
مطهری مهاجــم اصلی اســتقلال بود و در 
بازی نخست مقابل نفت آبادان هم موفق به 
گلزنی شد. در ادامه اما با افت ارسلان نوبت 
به آرمان رمضانی رســید که به مهاجم ثابت 
آبی ها تبدیل شــود. رمضانی با زدن ۲ گل و 
ارسال یک پاس گل پاســخ اعتماد نکونام را 
داد ولی بــا ثبت قرارداد گوســتاوو بلانکو و 
آماده شدن او، جایگاه آرمان به خطر افتاده 
و مهاجم آرژانتینی به گزینــه مورد اعتماد 

کادر فنی تبدیل شده است.
بلانکو گرچه در اولین بازی خود در ترکیب 
اصلی اســتقلال مقابل تراکتور گلزنی کرد 
ولی در ۳ هفته اخیر موفق به گلزنی نشــده 

اســت. او البتــه نمایش بــدی در ترکیب 
استقلال نداشته ولی هنوز با تیم هماهنگ 
نشده و به نظر می رســد نیاز به فرصت دارد. 
او در دربی هــم نمایش جالبی نداشــت و 
حتی نکونام هم بیــن ۲ نیمه از عملکردش 

شاکی بود.
با توجه به تغییر سیســتم استقلال و بازی با 
۲ مهاجم، مهرداد محمدی به زوج گوستاوو 
بلانکو تبدیل شده است. شماره ۷ استقلال 
پــس از زدن ۳ گل در هفته هــای ابتدایی 
حالا ۶ بازی اســت کــه گلی نــزده و پاس 
گلی هم ارســال نکرده است. افت محمدی 
که مهم ترین خرید تابســتانی اســتقلال 
محسوب می شود بدترین خبر برای نکونام 
اســت و ســرمربی اســتقلال باید هرچه 
ســریع تر ســتاره ملی پوش آبی ها را به اوج 

برگرداند. محمدی هم بــا توجه به در پیش 
بودن جام ملت ها نیاز جدی به درخشش در 
۳ بازی آینده دارد تــا فرصت حضور در تیم 

ملی را از دست ندهد.

از جدایی عجیب عبدی تا ناکامی های 
نبیل باهویی

خط حمله پرســپولیس از ابتــدای فصل 
روزهای پرحاشــیه ای را سپری کرده است. 
این تیم در فصــل نقل و انتقالات شــهاب 
زاهدی و نبیل باهویــی را به خدمت گرفت 
که دومی اصلا در لیســت گل محمدی هم 
نبود و خریدش حواشــی زیــادی را به راه 
انداخت. این درحالی اســت که پرسپولیس 
پس از جدایی عیسی آل کثیر و قرار گرفتن 
لئاندرو پریرا در لیست مازاد، قصد داشت تا 

با جذب یک مهاجم خارجی در کنار شهاب 
زاهدی خط حمله خــود را تقویت کند اما 
ناهماهنگی بیــن مدیرعامــل و کادر فنی 
باعث شد در نهایت باهویی خریداری شود. 
مهاجم ســوئدی هم تا اینجای کار عملکرد 
جالبی از خودش نشــان نداده و با ادامه این 
روند ممکن است در زمستان پرسپولیس را 

ترک کند.
اوج تصمیمات عجیب باشــگاه پرسپولیس 
اما جایی رقم خورد که پــس از عدم جذب 
مهاجم خارجــی، گل محمدی بــا جدایی 
قرضی مهدی عبدی و پیوســتن او به یکی 
از رقبای مســتقیم یعنی تراکتور موافقت 
کرد. تصمیمی که با انتقادات زیادی همراه 
شد و عملکرد مناســب عبدی در تبریز هم 
نشان داد او می توانســت در این شرایط به 
پرســپولیس کمک کند. او دیروز هم برای 
تراکتور گل زد تا با ۵ گل زده در رده ســوم 

جدول گلزنان قرار بگیرد.
شهاب زاهدی هم امسال ۴ بار در لیگ و یک 
بار در لیگ قهرمانان آسیا برای پرسپولیس 
گل زده و بــا عملکرد پر فراز و نشــیبی که 
داشته نتوانســته خیال کادر فنی را راحت 

کند. 
البته مشکل گلزنی پرسپولیس فقط تقصیر 
مهاجمان ایــن تیم نیســت. نفراتی چون 
مهدی ترابی و ســعید صادقی در هفته های 
اخیر به شــدت افت کرده اند و پرسپولیس 
در بحث خلق موقعیت هم با مشــکل جدی 

مواجه است. 
این موضوع در این مــدت کاملا خودش را 
نشــان داده و گل محمدی بایــد خیلی زود 
فکری برای آن کند. سرخپوشــان در دربی 
هم مالکیت زیادی روی توپ داشــتند ولی 
پاس کاری های متوالی آن ها منجر به خلق 

موقعیت نمی شد.

وایلد کارت به قوت خود باقی است

امید به المپیکی شدن شنا با یک رکورد ثبت شده در آلمان
خریدار  ملی پوش شنا ایران در رقابت های بوندس لیگا 
آلمان رکوردی را در ماده ۵۰ متر ثبت کرده که این رشته 
را به المپیکی شدن آنهم با سهمیه ای غیر از وایلد کارت 

نزدیک کرده است.
محسن رضوانی رییس فدراسیون شنا، شیرجه و واترپلو 
از ثبت رکوردی نزدیک به المپیک توسط ملی پوش شنا 
ایران خبر داد و گفت: دو روز پیش در جریان رقابت های 
بوندس لیگا ســامیار عبدلی مســافت ۵۰ متر را با زمان 
۲۲.۱۶ ثانیه طی کرده است. این رکورد امیدواری زیادی 
برای کسب سهمیه المپیک توســط این ملی پوش برای 

مان ایجاد کرده است.
وی با یــادآوری اینکه ســامیار عبدلی از شــناگران 
اعزامی به بازی های آســیایی بود، خاطرنشــان کرد: 
اگر ســامیار این رکورد را در هانگژو ثبت می کرد قطعاً 
صاحب مدال می شــد. مدال آوران هانگژو در رشــته 
شــنا با ثبت رکوردی نزدیک به ایــن در ماده ۵۰ متر 

مدال گرفتند.
رییس فدراسیون شــنا، شــیرجه و واترپلو با بیان اینکه 
۲۲:۰۷ ثانیه رکورد مورد نظر فدراســیون جهانی برای 

ســهمیه المپیک ماده ۵۰ متر است، خاطرنشان کرد: در 
مسافت ۵۰ متر یک ثانیه هم زمان قابل توجهی است چه 
برســد به چند ثانیه اما در مجموع عملکردی که سامیار 
عبدلی داشــته و رکوردی که به ثبت رسانده بسیار زیاد 
امیدوارمان کرد که بتوانیم ســهمیه بازی های المپیک 

را بگیریم.
رضوانی با تاکیــد بر اینکه فدراســیون جهانی شــنا 
به منظــور افزایش کیفیت مســابقات این رشــته در 
المپیک اقدام به تغییر رکوردهای ورودی و ســخت تر 
کردن آنها نســبت به ادوار گذشته کرده است، تصریح 
کرد: اگر ســامیار عبدلــی همین رکــورد را پیش از 
المپیک توکیو ثبت می کرد می توانســت ســهمیه آن 
دوره بازی ها را بگیرد اما برای این دوره بازی های باید 
رکورد بالاتری ثبت شــود. با این حال عملکرد دو روز 
پیش ســامیار عبدلی خیلی نســبت به کسب سهمیه 

امیدوارمان کرد.
وی یادآور شــد: البته تاکید می کنم که اختلاف رکورد 
ســامیار عبدلی با رکــورد ورودی المپیــک خیلی کم 
نیســت، جبران این فاصله خیلی ســخت اســت اما نا 

امید هم نیستیم. نســتب به ادوار گذشته و رکوردهایی 
که توسط شــناگران مان ثبت می شــد، برای این دوره 
بازی های المپیــک موقعیت بهتری داریــم که بتوانیم 

کسب سهمیه کنیم.
رییس فدراســیون شــنا، شــیرجه و واترپلو با تاکید بر 
اینکه در حال حاضر ســامیار عبدلی تنها شناگر ایرانی 
اســت که نســبت به او و عملکردش برای کسب سهمیه 
المپیک امیدواری وجود دارد، گفت: ســامیار در آلمان 
هســت و آنجا تمریناتش را دنبال می کند اما باید از این 
شناگر حمایت بیشــتری شود، شــرایطی مهیا شود تا 
بتواند در رقابت های مختلف حضور بیشــتری داشــته 
باشد و رکوردش را ارتقا دهد تا به ورودیه المپیک برسد. 
دستیابی به این مهم خیلی دشوار اســت اما ناامید از آن 

نیستیم.
وی با یادآوری اینکه شــناگران ایران در بسیاری از ادوار 
المپیک با سهمیه وایلد کارت حضور داشته اند در پاسخ 
به این پرسش که »اگر به هر دلیلی فرصت کسب سهمیه 
مســتقیم المپیک از دست برود، شــرایط کسب دوباره 
سهمیه وایلدکارت برای بازی های پاریس وجود دارد؟«، 

گفت: بحث ســهمیه وایلد کارت که سر جایش است. بر 
اساس سنوات قبل فکر می کنم جزو ۷۰ کشوری باشیم 
که سهمیه وایلد کارت بگیریم اما برای مان مهم است که 
بدون این ســهمیه وارد بازی ها شویم که اگر چنین شود 

اتفاق تاریخی در شنا خواهد بود.

 کسب مجوز حضور در ورودی المپیک توسط 
سه سنگ نورد تیم ملی ایران

فدراسیون جهانی سنگ نوردی رتبه  بندی ورزشکاران مجاز به حضور 
در مسابقات انتخابی المپیک ۲۰۲۴ پاریس را اعلام کرد.

 براین اساس در ماده ســرعت مردان و زنان، به ترتیب »رضا علیپور« و 
»مهیا دارابیان« و در مســابقه ترکیبی لید - بولدر »الناز رکابی« مجوز 

حضور در مسابقات انتخابی را دریافت کردند.
مســابقات انتخابی المپیک پاریس در دو کشــور چین )شانگهای( و 

مجارستان ) بوداپست( در بهار سال آینده برگزار خواهد شد.

هیچ تیمی بازیکن گرانقیمت را نمی خرد!
یکــی از بازیکنان گرانقیمت فوتبــال ایران که فصل گذشــته قرارداد 

سنگینی داشت همچنان بدون تیم مانده است.
 یکی از بازیکنان گرانقیمــت فوتبال ایران که فصل گذشــته قرارداد 
سنگینی داشــت همچنان بدون تیم مانده است. مشــکل بسیاری از 
باشگاه ها برای جذب این بازیکن سقف بودجه است و بعضی های دیگر 
که سقف بودجه را رعایت کرده اند می گویند پول جذب چنین بازیکنی 
را نداریم که حرف غلطی هم نیست.حالا این بازیکن همچنان بیرون از 
گود مانده و باید دید آیا می تواند بــرای نیم فصل دوم تیم جدیدی پیدا 
کند یا نه؟ او مدعی بود که از یک تیم دست دوم اروپایی پیشنهاد دارد، 
اما در نهایت مشخص شد که این پیشنهاد هم خیلی جدی نیست و حالا 
باید دید در آینده چــه اتفاقاتی برای بازیکــن گرانقیمت فوتبال ایران 
رخ می دهد.یکی دو باشگاه لیگ برتری به مدیر برنامه های این بازیکن 
پیام دادند که بودجــه لازم را برای خرید او ندارنــد و حتی نمی توانند 
نصف مبلغ پیشــنهادی را هم پرداخت کنند. در واقــع این بازیکن اگر 
می خواهد در لیگ برتر بازی کند باید به شــدت از خواســته های مالی 

خود کوتاه بیاید و با رقمی معقول تر قرارداد ببندد.
گفته می شــود قرارداد بازیکن مورد نظر در فصل گذشــته حدود ۲۴ 

میلیارد تومان بوده است.

تغییر مهم در قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا
کنفدراســیون فوتبال آســیا به دنبال تغییری مهم در سیستم قرعه 

کشی مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا است.
 نشریه »الشرق الاوسط« عربســتان از منابع آگاه خود از تغییر اساسی 
در نحوه قرعه کشــی مرحله یک هشــتم نهایی لیگ قهرمانان آســیا 
خبر داد.در این مرحله ۵ تیم صدرنشــین گروه الهلال، النصر، الاتحاد، 
نسف قارشی و العین امارات بودند. ســپاهان، الفیحاء عربستان و نوبهار 

ازبکستان تیم های دوم برتر راه یافته به مرحله دوم بودند.

کنفدراسیون فوتبال آسیا برای اجرای عدالت می خواهد در سیدبندی 
مرحله یک هشتم نهایی قبل از قرعه کشــی اقدامی را انجام دهد. قرار 
است در میان ۵ تیم برتر ســید اول قرعه کشی صورت بگیرد تا قرعه هر 

تیمی دربیاید این تیم به سید دوم منتقل شود.
بدین ترتیب توازن در میان دو ســید اول و دوم صــورت می گیرد و هر 
سید ۴ تیم خواهد بود تا آماده قرعه کشــی در مرحله یک هشتم نهایی 

شود.
قرعه کشی مرحله یک هشــتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا قرار است در 

تاریخ ۷ دی ماه برگزار شود.

 ابلاغیه کمیته انضباطی برای استقلال
 و پرسپولیس

کمیته انضباطی ابلاغیه خود را برای دو تیم اســتقلال و پرســپولیس 
صادر کرد. دیدار تیم های پرسپولیس تهران و استقلال تهران از سری 

رقابت های لیگ برتر فوتبال )هفته پنجم- معوقه( برگزار شد.
باتوجه به تخلفات صورت گرفته از ســوی تماشاگران تیم پرسپولیس 
تهران مبنی بر پرتاب اشــیا و فحاشــی به مقامات رسمی، غیر رسمی ، 
تیم حریف و مربی تیم مقابل و همچنین تخلــف یحیی گل محمدی، 
سرمربی تیم پرسپولیس مبنی بر نشــر اکاذیب و افترا نسبت به ارکان 
فدراسیون، باشگاه و ســرمربی تیم پرســپولیس ظرف حداکثر ۲ روز 
مهلت دارند تــا دفاعیات کتبی خود را به کمیته انضباطی فدراســیون 

فوتبال ارسال کنند.

همچنین با توجه به تخلفات صورت گرفته از ســوی تماشــاگران تیم 
استقلال تهران مبنی بر پرتاب اشیا و فحاشــی به مقامات رسمی، غیر 
رســمی ، تیم حریف و مربی تیم مقابل، تخلف علی ســامره، سرپرست 
تیم استقلال مبنی بر نشــر اکاذیب و افترا نسبت به باشگاه پرسپولیس 
و ارکان فدراســیون و علی شــاجانی، ماساژور تیم اســتقلال به دلیل 
عدم مجوز حضور در نیمکت و تحریک تماشــاگران حریف، باشــگاه، 
سرپرســت و ماســاژور تیم فوق ظرف حداکثر ۲ روز مهلــت دارند تا 
دفاعیات کتبی خود را به کمیته انضباطی فدراســیون فوتبال ارســال 

کنند.
عدم ارسال دفاعیه مانع از اتخاذ تصمیم نخواهد بود.

حضور حسین وفایی در مسابقات اسنوکر مسترز 
آلمان ۲۰۲۳

 برترین و تنها نماینده اسنوکر حرفه ای کشــورمان در مرحله انتخابی 
مسابقات مسترز آلمان شود شرکت خواهد کرد.

 مرحله انتخابی مسابقات اسنوکر مسترز آلمان ۲۰۲۳ از تاریخ ۲۷ آذر 
شروع شــده و تا ۱ دی در مرکز بین المللی ورزش Ponds Forge شهر 
شفیلد کشور انگلستان ادامه خواهد داشت. حسین وفایی برترین و تنها 
نماینده اسنوکر حرفه ای کشــورمان در دور اول این مسابقات رویداد 
اصلی این مسابقات شرکت خواهد کرد.وفایی با رنکینگ ۱۹ جهانی که 
در حال حاضر از آن اوســت در اولین دیدار خود روز پنجشنبه ۳۰ اذر از 
ساعت ۱۸ به مصاف نماینده تایلند مینک نوتچاروت خواهد رفت که در 

رنکینگ جایگاه ۱۱۸ را به خود اختصاص داده است. 

آگهی تحدید حدود عمومی ثبت آذرشهر ۱۴۰۲
شناسه آگهی: 1626279

جهت اطلاع عموم اعلام میگردد تحدید حدود یک قسمت از املاک بخشهای 12 و 38 تبریز حوزه ثبتی آذرشهر و حومه برابر ماده 14- قانون 
ثبت اسناد و املاک بشرح ذیل بعمل خواهد آمد.

قریه قاضی جهان پلاک 2- اصلی بخش 38 تبریز
1- ششدانگ یکباب ساختمان تحت پلاک 2399 فرعی مفروز از 379 فرعی بنام علی حمیدی راد فرزند جعفر به مساحت 1۵1/۶9 متر مربع

2- ششدانگ یکباب ساختمان مفروز  از پلاک 122 فرعی بنام نیره سیر خونلوی قاضیجهانی فرزند حسین به مساحت 7۵/03 متر مربع روز 
سه شنبه مورخ 1402/10/23

قریه اخی جهان پلاک 3- اصلی بخش 38 تبریز
3- ششدانگ یکباب ساختمان تحت پلاک 1۶04 فرعی مفروز  از 480 فرعی بنام ایوب رجب پور کلوانق فرزند کاظم و فاطمه اسمعیلی اخی 

جهانی  فرزند جعفر به مساحت ۵83/10 متر مربع )بالسویة و بالمناصفه (
4- ششدانگ یکباب ساختمان مفروز  از پلاک 437 فرعی بنام حجت محمد عظیمی دستجردی فرزند محرمعلی به مساحت 104/90 روز سه 

شنبه مورخ 1402/10/23
قریه جراغیل 26 اصلی بخش 14 تبریز

5- ششدانگ یکباب ساختمان تحت پلاک 237 فرعی بنام اکبر مختاروند جراغیل فرزند علی بساحت 39۶/33 متر مربع روزیک شنبه مورخ 
1402/10/24

قریه خانمیر -14 اصلی بخش 38 تبریز
6 - ششدانگ یکباب ساختمان مفروز  از پلاک 138 فرعی بنام ویدا حمیدی قرمز گلی فرزند هوشنگ بمساحت 81/91 متر مربع روز یکشنبه 

مورخ 1402/10/24
قریه سیلاب 58 اصلی بخش 38 تبریز

7- ششدانگ یک باب ساختمان تحت پلاک ۶18 فرعی بنام مینا آقا علی نژاد فرزند عباسقلی بمساحت 1۵0/101 متر مربع
8- ششدانگ یکباب ساختمان تحت پلاک ۶19 فرعی بنام علی اتفاق هروان فرزند حسین بمساحت 171/81 متر مربع روز یکشنبه مورخ 

1402/10/24
لذا به صاحبان املاک و مجاورین شماره های فوق الذکر به وسیله این آگهی اخطار میشود که در روز و ساعت اداری فوق در محل وقوع ملک 
حضور به هم ریاند چنانچه هر یک از صاحبان و یا نماینده قانونی آنها در زمان تحدید حدود حاضر نشوند مطابق ماده 1۵- قانون ثبت با حضور و 
حدود اظهار شده توسط مجاورین تحدید حدود بعمل خواهد آمد. اعتراض به عملیات تحدید حدود به مدت 30 روز از تاریخ تحدید حدود پذیرفته 
خواهد شد معترض می بایست برابر ماده 8۶ اصلاحی آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعترافی به اداره ثبت دادخواست 

خود را به دادگاه صالح تقدیم نموده و گواهی
مربوطه را به این اداره تسلیم نماید. تاریخ انتشار آگهی تحدید حدود 1402/09/29

جلیل  نهادی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان آذرشهر

دوچرخه سواری

مدیر تیم های ملی دوچرخه ســواری گفت: علی لبیب گزینه اول ما برای 
حضور در المپیک است اما اگر شرایط به گونه ای رقم بخورد که مجبور به 
تغییر شویم این کار را خواهیم کرد و تدابیر لازم برای این موضوع در نظر 

گرفته شده است.
محمود وفایی، با اشاره به شــرایط این روزهای رکاب زنان کشورمان برای 
حضور در رویدادهای مختلــف از جمله بازی های المپیــک و قهرمانی 
آســیا تاکید کرد: کمیته فنی فدراســیون با هدف نحوه اعزام تیم ملی به 
مسابقات قهرمانی آسیا ۲۰۲۴ هند برگزار شــد که در این نشست موارد 

مربوطه مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
وی ادامه داد: مسابقات دوچرخه سواری قهرمانی آسیا ۲۰۲۴ هند از دوم 
تا هفتم اسفندماه در دهلی برگزار می شــود و با این اعزام، در سال جاری 
برای چهارمین بار در رقابت های قهرمانی آســیا به میدان خواهیم رفت. 
متاسفانه شرایط مالی برای اعزام ها بسیار سخت شــده و با برآوردی که 
داشــتیم در کیفی ترین حالت و شــرایط باید حداقل ۵/۱ میلیارد تومان 

هزینه کنیم.
سخنگوی فدراسیون دوچرخه سواری یادآور شــد: بعد از این رویداد، در 
اردیهشت دو قهرمانی آسیا را در پیش داریم که به رقابت های کوهستان 
مالزی و جاده قزاقســتان باز می گردد که با توجه به تخصیص باقی مانده 
اعتبارات مــا از وزارت ورزش و تزریق اعتبارات جدید بعــد از این زمان، 
بدون شک شرایط ســختی برای اعزام خواهیم داشــت و فدراسیون در 

تلاش است تا این روند را به نوعی مدیریت کند.
وفایی در مورد اینکه همه اعزام ها بر اســاس کیفی و شانس مدال خواهد 
بود، گفت: در جوانان شانس بیشتری را متصور هستیم و نفراتی را داریم 
که باید آنها را حفظ و مدیریت کرده تا حداقل در ۱۰ ســال آینده از بابت 
حضور رکاب زنان شایســته، خیالمان راحت باشــد. در حال حاضر ۱۵ 
رکاب زن را برای قهرمانی آســیا در نظر داریم اما اگــر نفرات دیگری هم 
خود را در حد و اندازه های شانس مدال نشان بدهند به این ترکیب اضافه 

خواهند شد.
وی تصریح کرد: نگرش و سیاســت ما به رده ســنی جوانان است چراکه 
اعتقاد داریم باید روح تازه ای در دوچرخه ســواری دمیده شــود. ما امید 
بســیاری به جوانان دختر و پســر خود داریم و باید ایــن رکاب زنان را به 
خوبی هدایت کرد تا در مسیر درست گام برداشته تا در سالیان آتی برای 

دوچرخه سواری ایران مدال آور شوند.

حضور لبیب در المپیک قطعی نیست



استان

اهــواز  -محمــد مجــدم   مدیــرکل راهــداری و حمــل و 
نقل جــاده ای خوزســتان گفــت: در حوزه نگهــداری راه 
ها شــامل درزگیری، روکش آســفالت، لکه گیری و روکش 
های حفاظتی نســبت به مدت مشابه ســال گذشته 60 

درصد افزایش داشته ایم.
، محمــد جولانژاد در نشســت  محمــد مجــدم  - خریــدار
خبری، ضمن گرامیداشت هفته حمل و نقل، رانندگان 
و راهداری، اظهار کرد: فعالیت هــای راهداری اقدامات 
مشــخصی هســتند کــه بــه صــورت مســتمر و بــی وقفــه 
در طــول ســال در حــال انجــام اســت، ایــن فعالیــت هــا 
از ابتــدای ســال بــا طــرح هــای نــوروزی و ایمــن ســازی 
محورهــای منتهی به یادمان های شــهدا و کاروان های 
راهیان نور آغاز می شود، با ســفرهای تابستانی و زائرین 
اربعین حســینی ادامه پیدا می کنــد و در نهایت با طرح 

راهداری زمستانه به پایان می رسد.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای خوزســتان 
گفــت: آنچه کــه مــی توانــد وجــه تمایــز فعالیت هــای ما 
نســبت به سنوات گذشــته باشــد، بروزرســانی و افزایش 
خدمــات بــه هــم وطنــان و هــم اســتانی هــا اســت؛ در 
حوزه هــای مختلــف راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای 
دســتاوردهای خوبی داشــته ایــم و تمام اقــدام های ما 
در دو حوزه راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای به میزان 

قابل ملاحظه ای افزایش داشته است.
وی اضافه کرد: در ســاخت راه های روســتایی با ساخت 
111 کیلومتر راه، تا امــروز 8 درصد افزایش داشــته ایم، در 
حوزه نگهداری راه ها شــامل درزگیری، روکش آسفالت، 
لکــه گیــری و روکــش هــای حفاظتــی نســبت بــه مــدت 

مشابه سال گذشته 60 درصد افزایش داشته ایم.

مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای خوزســتان 
بیــان کــرد: همچنیــن در بخــش خــط کشــی راه هــا 69 
درصــد، در بخــش اجــرای حفــاظ هــای میانــی و کناری 
راه 287 درصــد، در حــوزه روشــنایی طولــی 70 درصد، در 
بخــش نصب علائــم و تجهیــزات ترافیکــی 10 درصــد و در 
حوزه احداث و تعمیرا پــل ها 55 درصد افزایش داشــته 

ایم.
جولانــژاد بــا بیــان اینکــه 19 نقطــه پرحادثــه در ســطح 
اســتان احصــا و در ســطح کشــور مصــوب شــده اســت، 
تصریح کرد: براســاس برنامه ریزی انجام شــده قرار شــد 
تا پایان ســال 9 نقطه را رفع کنیم که خوشبختانه تا امروز 
موفق شــده ایــم 10 نقطــه یعنــی یک نقطــه بیــش از حد 

تعیین شده را رفع کنیم و برنامه ریزی شده 9 نقطه باقی 
مانــده در ســال آینده انجام شــود کــه در تلاش هســتیم 
تــا 5 نقطه دیگــر را نیــز تا پایــان امســال برطــرف کنیم که 

شاهد ارتقا ایمنی جاده ای باشیم.
وی با اشــاره به بخــش دوربین هــای ثبت تخلــف گفت: 
تــا پایــان ســال 1401 تعــداد 103 دوربیــن ثبــت تخلــف در 
اســتان وجود داشــت که امســال موفق شــدیم قــرارداد 
60 دوربیــن را منعقد کنیــم، از ایــن میــزان 36 دورین به 
بهره بــرداری رســیده و در حــال حاضر مجمــوع دوربین 
های فعال 139 ســامانه اســت و تا پایان ســال جاری 24 
دوربیــن دیگــر به بهــره بــرداری خواهد رســید که بــا این 
اقدام، کل راه های شریانی اســتان که 80 درصد ترافیک 

عبــوری خوزســتان از ایــن محورهــا اســت تمامــا تحــت 
پوشــش دوربین هــای ثبت تخلــف و کنترل ســرعت قرار 

می گیرد.
مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای خوزســتان 
ادامه داد: مکانیزم عملکردی این دوربین ها به دو نوع 
ثبت ســرعت لحظــه ای و ثبت ســرعت متوســط اســت، 
یعنــی چنانچــه حدفاصــل دوربین هــا اتفاقــی رخ دهد 
بلافاصلــه در دوربیــن بعــدی ثبــت تخلف خواهد شــد؛ 
در هشــت ماهه امســال قریــب بــه 700 هزار رکــورد تخلف 
توســط این دوربین ها ثبت شــده که نزدیــک 180 هزارتا 

آنها مربوط به ثبت سرعت متوسط بوده است.
جولانژاد با اشاره به ساخت سه پاسگاه پلیس راه عنوان 
کرد: قطعــا این پلیــس راه ها منجر بــه افزایــش ایمنی راه 
هــا و کنتــرل تــردد مــی شــود، لــذا ســاخت پاســگاه های 
پلیس راه اهواز  - سوسنگرد، هندیجان  - دیلم و امیدیه 
کنــون در مرحله   - دیلــم را در دســتور کار قــرار داده کــه ا
مناقصه بوده و انشــالله بعد از تعیین پیمانکار آغاز به کار 
خواهند کــرد. همچنیــن ســاخت پلیــس راه بندرامام را 
پیگیر هســتیم که قرار است توســط منطقه ویژه به بهره 

برداری برسد.
وی افــزود : در اســتان خوزســتان 56 مجتمــع خدمات 
رفاهی وجود دارد که به لحاظ تعداد، رتبه چهارم کشــور 
را دارا هستیم؛ ســال گذشــته 2 مجتمع خدمات رفاهی 
افتتــاح شــد و با برنامــه ریزی هــای انجام شــده تــا پایان 
امســال 6 مجتمع دیگر به بهره برداری خواهید رســید، 
گــر مشــکلاتی از قبیل زمین و ســایر مشــکل ها در  البته ا
اســتان مرتفع شــود، امیدواریم بتوانیم تا پایان سال 12 

مجتمع را افتتاح کنیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرکل کمیته امداد استان:

پویش »یلدای مهربانی« در کردستان آغاز شد
ســنندج-فاطمه ملایی   ایسنا/کردســتان مدیرکل کمیتــه امداد امام 
خمینی)ره( اســتان کردســتان از آغــاز پویش »یلــدای مهربانــی« با هدف 
حمایــت از نیازمندان این اســتان خبــر داد و گفت: این طرح در راســتای 
جمــع آوری کمک هــای مردمــی بــرای نیازمنــدان در طولانی تریــن شــب 

سال اجرا می شود.
رضا طوســی، از آغاز پویش یلدای مهربانی با هدف حمایــت از نیازمندان 
کــز نیکوکاری و دفاتر کمیته  امداد اســتان  این اســتان خبر داد و گفت: مرا
کردســتان آمــاده دریافــت کمک هــای مردمــی در پویــش ملــی »یلــدای 

مهربانی« هستند.
وی افزود: خیران و مردم نیکوکار کردســتان می تواننــد کمک های نقدی 
کز نیکوکاری  و غیرنقدی خود مانند میوه، آجیل و شــیرینی را از طریــق مرا
و ادارات کمیته امداد در سراســر اســتان به دســت خانواده هــای نیازمند 

برسانند.
مدیرکل کمیته امداد اســتان کردســتان با بیــان اینکه هــدف از این طرح 
خلق لحظه های شاد، خوشــحال  کردن دل افراد نیازمند و خانواده های 
کــز نیکوکاری،  ایتام و فرزندان محســنین اســت، تصریح کرد: به همت مرا
خیــران و بــا همــکاری کمیتــه امــداد امــام خمینی)ره( کردســتان جشــن 
یلــدای مهربانی بــا حضور ایتــام و فرزنــدان محســنین در کردســتان برگزار 

می شود.
وی افــزود: کمک هــای مؤمنانــه مــردم اســتان بــه نیازمنــدان طــی ســال 
گذشــته حدود 184 میلیارد تومان بود که نســبت به ســال قبل از آن رشــد 

34 درصدی داشت.
طوسی اظهار کرد: در شش ماه اول خیرین استان کردستان 162 میلیارد 
تومان کمک های مؤمنانه به نیازمندان تحت پوشــش امداد داشــته اند 
که کمیتــه امداد امــام خمینــی)ره( فقــط نقش معــرف این نیازمنــدان به 

خیرین را داشته است.

 آغاز مطالعات احداث ۸۵ کیلومتر 
از راه های ارتباطی در آذربایجان  غربی

ارومیه-رحیــم جباردخــت    رییس اداره فنی و امور مهندســان مشــاور 
اداره کل راه و شهرســازی آذربایجــان غربــی، گفت: مطالعــات احداث 85 

کیلومتر دیگر از محورهای ارتباطی استان آغاز شد.
کیلومتــر از ایــن میــزان  کــرد: 55  حامــد طالعــی در ایــن رابطــه اظهــار 
مســیر مربــوط بــه شــروع مطالعــات کنارگــذر خــوی و بازنگــری مطالعات 

کنارگذرهای پیرانشهر و شاهین دژ است.
وی ادامه داد: رفع گره های ترافیکی داخل شهر و اتصال ترافیک ترانزیتی 

به خارج از شهر از اهمیت احداث این کنارگذرها است.
رییــس اداره فنــی و امــور مهندســان مشــاور اداره کل راه و شهرســازی 
آذربایجــان غربــی، گفــت: همچنیــن مطالعــات احــداث راه اصلــی محــور 

خوی به جاده تسوج به طول 30 کیلومتر آغاز شده است.
از  مواصلاتــی  محورهــای  و  زیرســاخت ها  توســعه  کــرد:  بیــان  طالعــی 

اولویت های این اداره کل بوده و که با جدیت دنبال می شود.
در  مواصلاتــی  محورهــای  توســعه  راســتای  در  کــرد:  اضافــه  وی   
کیلومتــر از محورهــای  آذربایجان غربــی مطالعــات احــداث راه در 482 

استان در دست انجام است.

 سرپرست شرکت گاز استان:

۷۲ اداره در البرز اخطار مصرف گاز دریافت کردند
-ترنم مظفری   سرپرســت شــرکت گاز اســتان البرز از انجام پنج هزار  البرز

پایش گاز ادارات در استان خبر داد.
 کامران ایمانی فــولادی در مورد پایش دمای ادارات در این اســتان گفت: 
طی این ماه بیش از پنج هزار پایش از ادارات، مســاجد، مدارس، مجتمع 

های تجاری، باغ ویلاها و گرما تابش ها انجام شده است.
وی ادامــه داد: از مجموع مکان های بازرســی شــده 160 مــورد دمای رفاه 
را رعایــت نکــرده بودنــد و بــه بیــش از 72 مــکان کــه عمدتــا از گرمــا تابــش 

استفاده کرده بودند اخطار داده شد و گاز CHP 6 هم قطع شد.
سرپرست شــرکت گاز اســتان البرز بیان کرد: پایش ادارات در این استان تا 
نیمه اسفند 1402 ادامه دارد و هر اداره یا ســازمان دولتی که دمای رفاه 18 
، در مرحلــه دوم اخطار و در  درجــه را رعایت نکند در مرحله نخســت تذکــر

مراحل بعدی گاز آنان قطع می شود.

معاون امور اعضای صندوق اعتباری هنر:

یارانه صندوق اعتباری هنر فقط به هنرمندان 
فعال پرداخت می شود

اردبیل-افســون جبارزاده    معــاون امور اعضای صنــدوق اعتباری 
هنر از اجــرای طرح بهبود و ســاماندهی امور اعضا خبــر داد و گفت: در 
قالب این طرح افــرادی که هنرمند نیســتند و در ســالهای گذشــته به 
هر طریق عضو صندوق شده اند شناسایی می شوند و یارانه حمایتی 
صندوق فقــط به هنرمنــدان واقعی و دارای ســابقه فعالیــت پرداخت 

می شود.
مســلم کریمــی  با اشــاره بــه آغــاز اجــرای طــرح بهبــود یــا ســاماندهی امور 
اعضای صندوق اعتباری اظهار کرد: اردبیل پنجمین یا ششــمین استان 

است که به بررسی وضعیت فعالیت هنرمندان آن اقدام می شود.
معــاون امــور اعضای صنــدوق اعتبــاری هنــر اضافــه کرد: طــرح بهبــود یا 
ســاماندهی امــور هنرمنــدان دو مرحلــه دارد و در مرحله نخســت نظرات 
ادارات ارشــاد، انجمن هــا و هنرمنــدان را احصــا می کنیــم و فراخــوان 
می دهیم کــه وضعیت اعضــای صندوق در اســتان ها بــا تشــکیل کارگروه 

بررسی شود.
وی تصریح کرد: کســانی که به طــور قطع هنرمند نیســتند و فعالان هنری 
، هنرمند بــودن و فعالیت مســتمر داشــتن آنها را  و ادارات ارشــاد هر شــهر
گر مدارکی دال بر هنرمند  تایید نمی کنند از صندوق حذف می شوند اما ا
بودن و فعالیت در ادارات ارشــاد دارند، باید مســتندات خود را به کارگروه 

ارایه کنند.
باید یارانه و پرداختی صنــدوق برای اعضای غیرهنرمند قطع شــود و این 
تصمیــم، ناشــی از تنگنای مالــی نیســت بلکه صنــدوق بــرای عضوگیری، 
محدودیت نــدارد و مقــام عالــی وزارت نیز بر گســترش خدمــات صندوق 

کید کرده است. تا
کریمی ادامه داد: در مرحله دوم طرح، به ادارات ارشــاد در استانها حدود 
یک ماه فرصــت داده می شــود تــا مــدارک هنرمنــدان را جمــع آوری کنند 
و کارگروه هــا را تشــکیل دهنــد و نتایــج بررســی ها را بــه صنــدوق اعتبــاری 

بفرستند تا تصمیم نهایی درباره آنها اتخاذ شود.
وی افــزود: کارگردانــان، تهیه کنندگان، مســئولان گروه های هنــری باید از 
این پس در ثبت مشخصات اعضای خود دقت کنند. البته پیشکسوتان، 
گر  جایگاه خاص و دســتورالعمل خود را دارند و شــان آنها ایجــاب می کند ا
مدارک کافــی ندارند، بــا تاییــد ادارات فرهنگ و ارشــاد اســلامی مشــکلی 

نخواهند داشت.
کریمی هــدف اصلی تاســیس صنــدوق اعتباری هنــر را پوشــش بیمه پایه 
و تکمیلــی هنرمنــدان اعــلام کــرد و گفــت: بخشــی از اعتبــار لازم از ناحیــه 
وزارتخانــه فرهنــگ و ارشــاد اســلامی تامیــن می شــود و در دوره جدیــد 

فعالیت صندوق، بیش 30 طرح خدماتی برای آن تعریف شده است.

اصفهان-مریــم مومنــی   رئیــس کارگاه تعمیــرات مکانیــک تعمیــرگاه 
مرکزی فــولاد مبارکــه گفت: بــرای نخســتین بــار در تعمیــرگاه مرکــزی فولاد 
مبارکه عملیات تعمیر و بهینه ســازی دیــزل پمپ کوره هــای پاتیلی ناحیه 
فولادســازی با موفقیت انجــام و ایــن تجهیز مجــدداً در فرایند خــط تولید 

مورد بهره برداری قرار گرفت.
 مهدی صبــوری ضمــن ابــراز خرســندی از انجــام موفقیت آمیــز تعمیرات 
و بهینه ســازی ایــن پمــپ و قدردانــی از حمایت هــای مدیریــت تعمیــرگاه 
مرکــزی و همــکاری ســایر کارکنــان تصریــح کــرد: پمــپ کوره هــای پاتیلــی 
ناحیه فولادســازی با بیش از 150 قطعه متفاوت از چندین قسمت شامل 
گیربکــس، پمــپ، کولینــگ روغــن و... تشــکیل شــده اســت و بــا توجــه بــه 
طراحی خــاص پینیــون، کرانویل و توربیــن قابل تنظیم باید با حساســیت 
و شــرایط خاصــی مونتــاژ و تنظیــم گــردد که ایــن امــر بــا اســتفاده از دانش 
فنــی کارکنان تیــم تعمیرات پمــپ، دفتر فنــی تعمیــرگاه و دفتر فنــی ناحیه 

فولادسازی با موفقیت انجام گرفت.
در همیــن زمینــه، مجتبــی علــی عابــدی کارشــناس کارگاه تجهیــزات دوار 
تعمیــرگاه مرکــزی نیز ضمــن تشــکر از زحمــات تیــم تعمیــرات پمــپ کارگاه 

تعمیــرات مکانیــک گفــت: دیــزل پمــپ کوره هــای پاتیلی کــه بــرای اولین 
بــار بــرای تعمیــر بــه تعمیــرگاه مرکــزی ارســال شــده بــود یکــی از مهم ترین 
پمپ های اضطراری محســوب می گــردد. این پمــپ یکــی از پیچیده ترین 
پمپ های ســری p کارخانــه Caprari اســت کــه در مواقع اضطــراری )قطع 
برق( توســط موتور دیــزل VOLVO با تــوان 190 کیلووات وارد مدار شــده و 
آب خنک کاری را داخل پنل های ســقف کوره پمپــاژ می کند. در این حالت 
اپراتور تنها بیست دقیقه فرصت دارد تا شرایط را توسط این پمپ از حالت 
اضطراری خارج و پاتیل ها را از زیر ســقف پانل LF به بیرون هدایت کند و از 
ایجاد آسیب های جدی به سقف، آســیب به الکترودها و خرابی کابل های 

ترانس های قوس الکتریکی جلوگیری نماید.
وی از نهادینه شــدن روش و فراینــد تعمیر این تجهیــز و صرفه جویی های 
اقتصادی حاصل شــده به عنــوان بخشــی از دســتاوردهای این پــروژه نام 

برد.

اصفهان

برای نخستین بار انجام شد؛

تعمیر و بهینه سازی دیزل پمپ کوره های پاتیلی ناحیه فولادسازی فولاد مبارکه

کرمانشاه ایلام
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خبر داد:

ح زمستانی راهداری ایلام آغاز رزمایش طر

 ایــلام  - حســن بیگــی    بــه مناســت فــرا رســیدن
، روز ملــی حمــل و نقــل، مدیــرکل راهــداری و  26 آذر
حمل و نقل جــاده ای اســتان ایلام طــی گفتگویی، 
عملکــرد 8 ماهــه نخســت امســال ایــن اداره کل را 

تشریح کرد.
سید زاهدین چشــمه خاور ضمن گرامیداشت ایام 
فاطمیــه گفــت: امــروزه حمــل و نقــل، رکن اساســی 
توســعه و عنصــری بــی بدیــل در توســعه تجــاری، 
مناســبات و مــراودات و رفاه عمومی می باشــد و می 
تواند راهگشــای بســیاری از مشــکلات امروز استان 

باشد.
وی ادامــه داد: هدف از گرامیداشــت هفتــه حمل و 
نقل ارج نهادن بــه خدمات توان فرســای راهداران 

و تلاشــگران بخــش حمــل و نقــل اســت که بــا ترویج 
فرهنــگ نگهــداری راه هــا بــا تــلاش شــبانه روزی 
خــود در گرمــای ســخت تابســتان و ســرمای دشــوار 
زمستان مســئولیت نگهداری از سرمایه های ملی را 

برعهده دارند.
وی در خصوص آمار 8 ماهه عملکرد اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جــاده ای ایلام ایلام اظهار داشــت: خط 
کشی راه ها به عنوان یکی از علائم ایمنی بطور مستقیم 
در دید راننده قرار دارد و یکی از با صرفه ترین علائم می 
کنون  باشــد؛ لذا در ایــن راســتا از ابتــدای ســال 1402 تا
حــدود 3250 کیلومتــر خــط کشــی در نقــاط مختلف 
استان انجام و بیش از 15 کیلومتر نیوجرسی به منظور 
ایمنی و حریم جــاده ها در مســیرهای مواصلاتی ایلام 

نصب شده است.
کنــون تعداد  چشــمه خاور افــزود: از ابتدای ســال تا
72505 تابلــو و علائــم ایمنی و نیــز تعــداد 1876 تابلو 
اطلاعاتــی در محورهــای مختلــف اســتان نصــب و 

تعمیر شده است.
ایــن مقــام مســئول تصریــح کــرد: در 380 کیلومتــر 
از مســیرها و جــاده هــای اســتان عملیــات روکــش 
آســفالت راه های اصلی، فرعی و روستایی و آسفالت 
حفاظتی و بیــش از 1423 کیلومتر لکــه گیری و چاله 

پرکنی انجام گردیده است.

آماربرداری درختان شهری کرمانشاه با سیستم جی.آی.اس
ســازمان  رئیــس  کرمانشاه-حســنافخارزاده     
ســیما منظــر و فضــای ســبز شــهرداری کرمانشــاه از 
کرمانشــاه بــا  انجــام آماربــرداری درختــان شــهری 

سیستم جی.آی.اس خبر داد
ک  پــلا قبــل  کــرد: ســال ها  اظهــار  کامجــو غلامــی 
کوبــی درختــان شــهر کرمانشــاه بــه صــورت ســنتی 
و آلومینیومــی انجــام شــد کــه پــس از مدتــی اغلــب 
ک ها به ســرقت رفت و همین موضوع باعث شــد  پلا
اطلاعات مربوط به هر اصله درخت هم از دســترس 
کنــون  خــارج شــود. وی بــا اشــاره بــه اینکــه هــم ا
روش هــای جدیدتــری بــرای جمــع آوری اطلاعــات 
درختان وجود دارد، گفت: طبق آخرین تصمیمات 
کیــد شــهردار کرمانشــاه قرار اســت  اخذ شــده و بــا تا
شناســنامه درختــان بــه روش جــی. آی. اس تهیــه 
شود. وی افزود: در صورت پیشرفت به موقع برنامه 
ریزی های، کار در بــازه زمانی یازده ماهه و توســط ٢ 

شرکت اجرا می شود.
رئیــس ســازمان ســیما منظــر و فضای ســبز شــهری 
شــهرداری کرمانشــاه تصریح کرد: اعتبار اجرای این 
طــرح در مرحلــه اول حداقــل ســه میلیــارد تومــان 
اســت و در روش جــی. آی. اس اطلاعــات مربــوط 
بــه درختــان توســط عکــس برداری هــای هوایــی 
و فعالیــت میدانــی نیروهــا جمــع آوری می شــود. 

وی گفــت: بــرای حفــظ و احیــای فضــای ســبز بــه 
ویــژه جلوگیــری از قطــع درختــان در کنــار اقدامات 
شــهرداری نیازمند همــکاری مردم نیز هســتیم چرا 
که دیده می شود برخی از آپارتمان سازها برای اینکه 
نمای ساخت و سازشــان بهتر دیده شود اقدام به از 

بین بردن درختان مقابل آپارتمان می کنند.
غلامــی عنــوان کــرد: برخــی از شــرکت ها و یــا مغــازه 
داران نیز گاهی بــه خاطر نصب تابلوهــای تبلیغاتی 
موجــب قطــع و یا آســیب بــه درختــان می شــوند که 
این موضوع ناراحت کننده اســت. وی تشــریح کرد: 
درختان فواید بســیاری برای محیط زیســت دارند و 
قطع هر درخت و یــا از بین رفتن آن به معنی آســیب 

به انسان و محل زندگی او است.

شهر بو

بوشــهر  -رضا حیــدری    وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: امــروزه حوزه 
فرهنگ و هنر در درخشان ترین دوره تاریخ خود قرار گرفته است.

 محمدمهدی اســماعیلی در یادواره شــهید صادق گنجی در برازجان ضمن 
تســلیت ایام فاطمیه و گرامیداشــت یاد و نام 670 شــهید والامقام شهرستان 
دشتســتان به ویژه شــهید والامقام شــهید صادق گنجی گفت: روز شــهادت 
حضــرت فاطمه زهرا )س( را در شــورای فرهنــگ عمومی به نام شــهید گمنام 

نام گذاری کردیم تا زمینه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت فراهم شود.
وزیر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی بابیــان اینکــه شــهادت عزیزانمــان در نیروی 
کید کرد: شــهدای عزیز ما در  انتظامی را نیز تبریک و تســلیت عــرض می کنم تا

عرش اعلا "عند ربهم یرزقون" هستند.
اسماعیلی بابیان اینکه ما به حضور در محفل شــهدا نیاز داریم افزود: شهید 

صادق گنجی یکی از شــهدای عالی مقام کشور اســت که باید بیش ازپیش به 
جامعه معرفی شود.

وی بــا گرامیداشــت روز وحدت حــوزه و دانشــگاه اضافــه کرد: ســازگاری دین 
بــا علــم جدیــد از موضوعــات مهمی اســت که زمینــه تقویــت وحدت حــوزه و 

دانشگاه را باید فراهم سازیم.
وی افزود: در دولت انقلابــی و مردمی بنابراین داریم که در مســیر آرمان های 
انقلاب با قــوت حرکــت کنیم و بــا همه وجــود و توان در مســیر انقــلاب حرکت 

کرده و مشکلات و کمبودها را رفع کنیم.
گفــت: در دولــت مردمــی در حوزه هــای  وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
اقتصادی، عمرانی و فرهنگی امر خدمت رســانی شــتاب بســیار بالایی گرفته 

است.

اسماعیلی با اشاره به اجرای 400 طرح عمرانی در دشتستان در دو سال اخیر 
تصریح کرد: ســد دالکــی، بیمارســتان برازجان و بزرگــراه دالکی  - کنــار تخته از 

پروژه های شاخص این شهرستان است.
کید کرد: از زمان ورود به این شهرســتان دشتستان، جلوه های زیبایی  وی تا
از فرهنــگ و هنر را دیده ایــم، بی دلیل نیســت که اینجا مهد پــرورش نخبگان 

فرهنگی کشور است.
اسماعیلی افزود: مفاهیم فرهنگ شهادت را با زبان هنر جاودانه می کنیم.

وی بابیــان اینکه هشــت هــزار میلیارد تومــان بــرای تکمیل زیرســاخت های 
فرهنگی و هنــری اختصاص یافته اســت گفــت: قائل به این هســتیم که همه 
مســائل و موضوعات و فعالیت ها باید زیر چتر فرهنگ اصیل ایرانی اســلامی 

باشد و تلاش داریم .

وزیر ارشاد در یادواره شهید صادق گنجی:

دیپلماسی فرهنگی در دولت مردمی با جدیت دنبال می شود

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خبر داد:

افزایش 60 درصدی نگهداری راه ها در خوزستان
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بانک مرکزی اعلام کرد
وده بخش ساختمان  رشد ۳.۱ درصدی ارزش افز

در نیمه نخست ۱۴۰۲
 بانک مرکزی اعلام کرد: براساس آمارهای مقدماتی اداره حساب های 
اقتصادی، ارزش افزوده بخش ساختمان )به قیمت ثابت سال ۱۳۹۵( 
در ۶ ماهه اول ســال ۱۴۰۲ بــه ۳۱۷.۳ هزار میلیارد ریال رســیده که 

نسبت به دوره مشابه سال قبل، رشد ۳.۱ درصد داشته است.
 رشد مولفه مورد اشــاره در سه ماهه اول و دوم ســال ۱۴۰۲ به ترتیب 
معادل ۱.۶ و ۴.۳ درصد بوده است. رشد ارزش افزوده بخش ساختمان 
خصوصی به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ )با سهم ۷۶.۱ درصدی از کل 
ارزش افزوده بخش ساختمان( در ســه ماهه دوم سال جاری موید رشد 

۱۲.۰ درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل است.
خاطر نشان می شــود در شــش ماهه اول ســال ۱۴۰۲ رشد تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص در بخش ســاختمان به قیمت های ثابت سال 
۱۳۹۵ معادل ۲.۷ درصد بوده اســت. رشــد این مولفه در ســه ماهه 
اول و دوم ســال جاری به ترتیب معــادل ۱.۷ و ۳.۴ درصد رقم خورده 
است. همچنین رشد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص بخش ساختمان 
خصوصی به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ در شش ماهه اول سال جاری 

موید رشد معادل ۶.۶ درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل است.

افزایش ۶ درصدی سرمایه گذاری حقیقی در ساختمان های 
جدید مناطق شهری

در ارتباط با ســرمایه گذاری بخش خصوصی ساختمان لازم به توضیح 
است که براســاس آمار اداره آمار اقتصادی این بانک در شش ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ میزان ســرمایه گذاری در ســاختمان های جدید مناطق 
شــهری به قیمت های جاری با افزایش ۴۸.۲ درصدی نسبت به مدت 
مشــابه ســال قبل به ۴۳۰۰.۸ هزار میلیارد ریال رســید. این میزان 
عملکرد به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ نشــان از افزایش ۶ درصدی 
سرمایه گذاری حقیقی در ساختمان های جدید مناطق شهری نسبت 

به شش ماهه اول سال ۱۴۰۱ دارد.

رشد 3.1 درصدی ارزش افزوده بخش ساختمان
 در نیمه نخست 1402

بررسی آمار سرمایه گذاری در ســاختمان های جدید مناطق شهری بر 
حسب مراحل ســاخت حاکی از آن است که در شــش ماهه اول سال 
۱۴۰۲ این مولفه در تمامی مراحل ســاخت با افزایش همراه بوده است 
به نحوی که در این مدت شاخص مزبور در ساختمان های شروع شده، 
نیمه تمام و تکمیل شــده نسبت به دوره مشابه ســال قبل به ترتیب با 

افزایش ۶۵.۸، ۴۳.۸ و ۴۲.۸ درصدی همراه بوده است.

از تجمیع کارت های بانکی چه خبر؟
تجمیع کارت های بانکی در یک کارت چند سالی است که مطرح شده 
و تابستان امسال از تجمیع کارت های یک بانک در کارت ملی به عنوان 
نخستین گام خبر داده شــد اما همین خبر هم از ســوی مسئولان به 
نوعی تکذیب شد.کارت های هوشمند ملی می تواند به عنوان یک کلید 
ورود مناسب برای کاربردهایی مانند هدفمند کردن یارانه ها، سلامت 
الکترونیکی و کاربردهای انتخابات و ســایر خدمات شــهروندی مورد 
اســتفاده قرار گیرد و با ارائه ســه کاربرد اصلی »شناسایی«، »تصدیق 
هویت« و »امضای دیجیتال« این امکان را فراهم می کند تا بتوان از آن 

به عنوان یک ابزار چندکاره استفاده کرد.
بنابراین چند سالی اســت که مسئله تجمیع ســایر کارت ها در کارت 
ملی هوشمند مطرح شده و اینگونه اعلام می شــد که ارائه کارت های 
هوشمند متعدد توسط دستگاه ها به مردم سبب هدر رفت بودجه کشور 
می شــود و حتی در برخی موارد یک نهاد چند کارت هوشــمند صادر 
می کند و قدرت تجمیع خدمــات را در خود ندارد و درنهایت نتیجه این 

اقدام سردرگمی بیشتر مردم در مراجعات اداری است.

به گفته کارشناســان این اتفاق در دو قالب امکان تکنولوژیکی و امکان 
اجرایی قابل بررسی است؛ به لحاظ تکنولوژیکی این امکان وجود دارد 
که یک کارت هم برای احــراز هویت و هم برای دیگر مســائل بانکی یا 
خدماتی مورد اســتفاده قرار بگیرد؛ در واقع می تــوان تمام کارت های 
فعلی که در دست مردم اســت اعم از کارت های مغناطیسی و هوشمند 

را در تنها یک کارت هوشمند تجمیع کرد.
اما به لحاظ اجرایی واقعیت این اســت که هر کــدام از این کارت های 
موجود در دست مردم، متعلق به یک سازمان یا شرکت خاص است و در 
حال حاضر مدیریت یکپارچه ای که بتوان از طریق آن تجمیع کارت ها 
را انجام داد، فعلا در کشور وجود ندارد. هنگامی که همه کارت ها در یک 
کارت تجمیع شوند، زمانی مشــکل به وجود می آید که صاحب کارت، 
کارتش را گم کند و او برای ســوزاندن و صدور دوباره کارت باید با تک  
تک سازمان هایی که در آن کارت خدماتی ارائه می دهند، تماس برقرار 

کرده، مراحل اداری را طی و تاییدیه بگیرد.
در این راستا اواخر تابستان امســال رییس سازمان ثبت احوال کشور از 
تجمیع کارت های یک بانک در کارت ملی به عنوان نخستین گام ظرف 
سه ماه آینده خبر داد. این مقام مســئول در تشریح روند تجمیع کارت 
های بانکی و خدماتی در کارت ملی هوشمند اینگونه اعلام کرد که یکی 
از اهداف مهمی که برای تولید کارت های هوشــمند ملی در نظر گرفته 
شده بود، جایگزینی کارت ملی با بسیاری کارت های بانکی و کارت های 
خدماتی در کشور بود که به دلیل عدم پوشــش مناسب تاکنون بحث 

پیاده سازی قابلیت های موجود در این کارت جدی گرفته نشده بود.
کارگــر تصریح کرد بــرای ایــن تجمیــع دســتگاه های مختلف به 
زیرســاخت های گوناگون نیاز دارند اما با یک بانک تفاهم کردند، ظرف 
مدت ســه ماه با توجه به کارگروهی که تشکیل شده نیازهای مربوط به 
این اقدام را فراهم کنند و ضمن ایجاد زیرســاخت های لازم، این کار در 

مدت سه ماه انجام شود.
او بر این باور بود که این موضوع برای مردم هزینه خاصی ایجاد نمی کند 
بلکه با تجمیع کارت های بانکی و خدماتی در کارت ملی به عنوان یکی 
از اهداف این اقدام هزینه های مردم کاهش پیدا می کند؛ در حال حاضر 
شــهروندان برای دریافت کارت های گوناگــون هزینه های مختلفی 
پرداخت می کنند ولی با تجمیع در کارت ملی تنها با یک کارت نیازهای 
آن ها تامین می شود.  اما با گذشــت یک ماه و نیم از اعلام این خبر، این 
موضوع به نوعی از سوی مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت تکذیب 
شد. محمدرضا مانی یکتا- مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت- در 
واکنش به این خبر تأکید کرد: بانک مرکزی هیچ گونه برنامه ریزی برای 
استفاده از کارت هوشمند ملی در شبکه پرداخت کشور ندارد، چراکه به 
لحاظ فنی این موضوع امکان پذیر نیســت و دلیل اصلی نیز تفاوت های 
ساختاری جدی و البته عدم انطباق ظرفیت های تراشه کارت هوشمند 

ملی با استانداردهای بین المللی شبکه های پرداختی کارتی است.

  حمله سایبری به سامانه سوخت چگونه 
خنثی شد

با وجود ســرعت عمل چند برابری در بازگشــت عرضه بنزین به حالت 
عادی، اما آنچه حمله سایبری اخیر به ســامانه سوخت را با آبان ۱۴۰۰ 
متفاوت می کند، همراهی و اعتماد مردم به دولت ناشــی تجربه موفق 

گذشته در مدیریت بحران است.
 ساعت ۱۰:۳۰، ۲۷ آذرماه خبر حمله سایبری به سامانه سوخت کشور 
در رســانه ها پیچید و عرضه بنزین به مردم دچار اختلال شد. البته این 
حمله، اتفاق جدیدی نبود و در آبان ۱۴۰۰ نیز هکرها با شایعه ســازی 

درباره افزایش بنزین اقدام به این کار کرده بودند.
اما یک تفاوت جــدی بین آبان ۱۴۰۰ بــا آذر ۱۴۰۲ وجــود دارد که 
پرداختن به آن خالی از لطف نیســت. ابتدا حوادث حمله ســایبری به 

سامانه سوخت در ۱۴۰۰ را با هم بازخوانی کنیم.

بازخوانی حمله سایبری به سامانه سوخت در آبان 1400
سه شنبه ۴ آبان ۱۴۰۰ ســاعت ۱۱ ظهر یک حمله سایبری به سامانه 
سوخت ایران انجام شد که همه جایگاه ها را از کار انداخت. به دنبال این 
قضیه، صف های طولانی در پمپ بنزین ها شکل گرفت و شایعه افزایش 
قیمت بنزین برای مردمی که تجربه تلخ آبــان ۹۸ را دیده بودند، باعث 

اضطراب در جامعه شد.
رئیس جمهــور ســیدابراهیم رئیســی با حضــور میدانــی در برخی 
جایگاه های ســوخت تلاش کرد کــه از التهابات پیش آمده کاســته و 
شرایط را برای بازگشت به وضعیت عادی سوخت رسانی هموارتر کند. 
بدین ترتیب وزارت نفت توانست تا پایان همان روز نیمی از جایگاه های 

سوخت را به صورت آفلاین وارد مدار کند.
طبق آمار وزارت نفت، در تجربه گذشته حمله سایبری، بعد از گذشت 
۳ روز همه جایگاه ها به صورت آفلاین وارد مدار شده و یک هفته اتصال 
کل جایگاه ها به سامانه سوخت و بازگشت به حالت عادی طول کشید. 
در پایان نیز بــه میزان ۲۵۸ میلیون لیتر به مردم ســهمیه بنزین مازاد 

اعطا شد، تا هزینه یک هفته ای این ماجرا جبران شود.

جلب اعتماد عمومی، نقشه هکرها را نقش بر آب کرد
اما تجربه روز گذشــته از جنبه هــای مختلف با ماجــرای آبان ۱۴۰۰ 
متفاوت اســت. جلیل ســالاری مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش 
می گوید: در ایــن حمله ســایبری ۶۰ درصد جایگاه های ســوخت با 
چالش کارت خوان های ســوخت مواجه شــدند )نه همه( و با تدابیری 
که اندیشیده بودیم از آســیب ۴۰ درصد از جایگاه ها از حمله سایبری 

جلوگیری شد.
هر چند شواهد از پیچید ه تر بودن حمله ســایبری اخیر نسبت به آبان 
۱۴۰۰ حکایت دارد امــا در حمله اخیر، ضمن حفاظــت از ۴۰ درصد 
از جایگاه ها و تداوم اتصال آنها به ســامانه ســوخت، بلافاصله با ایجاد 
ستاد مدیریت بحران در حدود ۱۲ ســاعت، همه جایگاه های غیرفعال 
سوخت به صورت دســتی وارد مدار شدند، موضوعی که در آبان ۱۴۰۰ 

سه روز به طول انجامید.

جعفر سالاری نسب مدیرعامل شرکت ملی پخش عنوان کرد که امروز 
عملیات اتصال همه جایگاه ها به سامانه ســوخت تکمیل خواهد شد. 
به بیان دیگر در حمله ســایبری اخیر در کمتــر از ۲ روز همه جایگاه به 
سامانه ســوخت متصل خواهند شــد، اتفاقی که در تجربه قبلی ۷ روز 
طول کشــید.اما مهم ترین نقطه تفاوت آبان ۱۴۰۰ با آذر ۱۴۰۲، شیوه 
تعامل دولت و مردم اســت. در تجربه اخیر نه تنها شایعه افزایش قیمت 
بنزین از طرف افکار عمومی جدی گرفته نشد، بلکه مردم نیز همراهی 
خوبی بــا متولیان داشــته و از ایجاد صف های طولانی بــرای نیازهای 

غیرضرور خودداری کردند.
این موضوع نشان می  دهد که تجربه مثبت آبان ۱۴۰۰ و صداقت دولت 
با مردم، بــر اعتماد و همراهی مــردم در حمله ســایبری اخیر اثرگذار 
بوده است، همانطور که اتفاقات آبان ســال ۹۸ ذهنیت منفی نسبت به 
حاکمیت ایجاد کرده و در آبان ۱۴۰۰ کار را برای دولت وقت ســخت تر 

کرده بود.

۱۰۸ طرح پتروشیمی کشور در مرحله دریافت 
مجوز، مطالعه و اجرا

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی گفــت: ۲۰ طرح مهم 
پتروشیمی همســو با مسیر توســعه زنجیره ارزش افزوده پتروشیمی 
برای سرمایه گذاری به هلدینگ های بزرگ کشــور معرفی و پیشنهاد 

شده است.
 مرتضی شــاه میرزایی، مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی 
در دومیــن کنفرانس و نمایشــگاه مدیریت فنــاوری و افزایش تولید 
دانش بنیان در زنجیــره ارزش صنعت نفت با یــادآوری اینکه پیش از 
انقلاب اســلامی ۶ مجتمع پتروشــیمی به ظرفیت ۱.۵ میلیون تن در 
کشور وجود داشت، افزود: امروز این ظرفیت به بیش از ۹۲ میلیون تن 

رسیده است که می توان آن را معجزه انقلاب اسلامی دانست.
وی ادامه داد: برای ایجاد تحول در وضع اشــتغال جوانان باید به صنعت 
پتروشیمی توجه ویژه داشت و در این مسیر تلاش می کنیم تا پایان این 
دولت همه کاتالیســت های مورد نیاز صنعت نفت کشــور بومی سازی 
شود. هم اکنون ۹۷ درصد مصرف کاتالیست های داخلی این صنعت از 

داخل تأمین می شود.
معاون وزیر نفت در امور پتروشــیمی با تأکید بر اینکه تا پنج سال آینده 
همه ماشین آلات دوار این صنعت در داخل کشور بومی سازی خواهند 
شد، گفت: توسعه زنجیره ارزش پتروشــیمی از دیگر اهداف ما خواهد 

بود.
شــاه میرزایی ادامه داد: هم اکنون ۱۰۸ طرح پتروشــیمی کشــور در 
مرحله دریافت مجوز، مطالعه و اجرا هســتند، برای امســال ۱۲ طرح 
نیمه کاره در برنامه افتتاح قرار گرفت، برای نمونه پتروشــیمی همدان 

را پس از حدود ۲۰ سال بلاتکلیفی ماه گذشته به مرحله اجرا رساندیم.
وی اظهــار کرد: پارســال مجــوز فعالیــت ۱۹ طــرح بلاتکلیف که 
سرمایه گذاران آن هیچ گونه اقدامی نداشتند، لغو شد و سهمیه خوراک 

آنها به دیگر طرح های تازه تخصیص یافت.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشــیمی افزود: صنعت پتروشیمی 
کشــور پارســال، ۱۶ میلیــارد دلار ارزآوری برای کشــور داشــت و 
تلاش می کنیم امســال این رقــم افزایش یابد. برای نخســتین بار در 
۶ ماه نخست امســال به منظور جلوگیری از خام فروشــی و حمایت از 
واحدهای تولیدی، بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان عرضه اعتبار داخلی 

محصولات پتروشیمی انجام شده است.
شــاه میرزایی گفت: ۲۰ طرح مهم پتروشــیمی برای توسعه زنجیره 
ارزش افزوده پتروشیمی برای ســرمایه گذاری به هلدینگ های بزرگ 

کشور معرفی و پیشنهاد شده است.
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جلوگیری از جهش ارزی در آینده مهم تر از تثبیت 
خ در کوتاه مدت نر

وحید بلالی   بانک مرکزی نبایــد تثبیت نرخ 
اســمی ارز در کوتاه مدت را به عنوان هدف خود 

قرار دهد.
 مهدی دارابی مدیــر گروه پولــی و بانکی مرکز 
پژوهش های مجلس، در نشست »سیاست ارزی 
بهینه در مختصات اقتصاد ایــران«، ضمن تاکید 
بر اینکه سیاســت ارزی باید در قالب یک برنامه 
کلان توسعه طراحی شــود، گفت: وقتی به دلیل 
نقطه ضعف های اساســی در موازنه پرداخت ها و 
وابستگی به روش های غیر قابل اعمال حاکمیت 
در نقل و انتقال پول، امکان جهش ارزی در آینده 
وجود دارد، بانک مرکزی نباید تثبیت نرخ اسمی 
ارز در کوتاه مدت را به عنوان هدف خود قرار دهد.

سیاستگذاری ارزی باید متناسب با 
واقعیت های اقتصاد ایران تنظیم شود

مهدی دارابــی مدیر گروه پولــی و بانکی مرکز 
پژوهش های مجلــس، در این نشســت ضمن 
اشاره به اینکه در بازار غیررسمی ارز بازار شناور 
حاکم است، اما در بازار رسمی نظام چند نرخی 
داریم، افــزود: بی ثباتی در سیاســتگذاری هم 
جزئی از ترتیبــات ارزی ایران اســت. ترتیبات 
ارزی باید متناسب با شــرایط اقتصاد هر کشور 
تعیین شود؛ اولین نکته اینکه ناترازی اقتصادی 
و رشد نقدینگی متناســب با آن جزئی از اقتصاد 
کشور اســت و بعید به نظر می رسد که در کوتاه 
مدت و حتی در بلندمدت ایــن ناترازی ها حل 
شدنی نیســت. دومین مختصات اقتصاد ایران 
این است که با شرایط کشــورهایی که سیاست 
تثبیت نرخ اسمی را در دســتورکار دارند قابل 

مقایسه نیست. 
ســوم اینکه اقتصاد ایران نیاز زیــادی به واردات 
کالاهای واسطه ای و ســرمایه ای دارد که امکان 
کاهش واردات آن در کوتاه مدت ممکن نیســت. 
چهارم اینکه شوک های خارجی و خروج سرمایه 
ضربه ســختی به موازنه پرداخت های کشور وارد 
می کند. پنجــم اینکه بانک مرکــزی هیچگاه به 
طور پیش دستانه سیاســت ارزی خود در تعیین 
نرخ رسمی را تعدیل نکرده است و همواره به طور 
اجباری این کار را کرده است که اثرات نامطلوبی 

برای اقتصاد داشته است.
دارابی افزود: ششمین شرایط خاص اقتصاد ایران 
که باید سیاست ارزی متناسب با آن تعیین شود، 

این است که در موازنه پرداخت ها مشکل داریم و 
بازار ارز باید به جای خرید و فروش از محل موازنه 
پرداخت ها کنترل شود. اما امروز کنترل ارزی به 
یک ابزار دائمی تبدیل شــده و روز به روز سفت و 

سخت تر می شود.
 ویژگــی هفتــم اینکــه در اقتصاد ایــران لنگر 
انتظارات تورمی نرخ ارز است، اما نرخ غیر رسمی 
در این زمینه اثرگذار و رهبر اســت و این تصور که 
نرخ رســمی بانک مرکزی در این زمینه اثرگذار 

است، با واقعیت همخوانی ندارد. 
مقصــر اینکــه اثرگذاری بــازار غیر رســمی بر 
انتظارات تورمی بالاســت نیز خود ما هســتیم. 
هشــتم اینکه بخش زیادی از تجــارت خارجی 
ایران، خصوصاً در صــادرات و ارزآوری، از طریق 
کانــال غیرشــفاف صرافی های تراســتی انجام 
می شــود که قابــل حکمرانی نیســت و تحقق 
سیاســت تثبیت را غیرممکن می شــود. ویژگی 
نهم انتظارات منفی نســبت به آینــده در اقتصاد 
ایران است. دهم عدم باورپذیری هدفگذاری های 
بانک مرکزی اســت کــه در این زمینــه همواره 
به سیاســت های شکســت خورده قبلــی توجه 
می شود و حرف بانک مرکزی ارزشی برای فعالین 
اقتصادی ندارد. بنابراین شــرایط اقتصاد ایران به 
نحوی اســت که امکان ثابت نگهداشتن نرخ ارز 
وجود ندارد و هیچ کس اعتمادی به شــعار بانک 

مرکزی در این زمینه ندارد.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: من معتقدم 
کنترل های ارزی در ایران باید انجام شــود و این 
غیر قابل اجتناب اســت، ولی اینکه بانک مرکزی 
سیاســت کنترل مقداری و کنترل قیمتی را در 
کنار هم اعمال کرده اســت، به طــور حتم جواب 
نمی دهــد. وقتی ۷ نــرخ ارز رســمی در اقتصاد 
ایران وجود دارد، جلوگیری از فســاد ناشی از آن 
شدنی نیســت. خطرناک ترین سیاست این است 
که در چنین شرایطی برای مدتی طولانی به طور 
مصنوعی نرخ ارز رسمی را پایین نگهداریم و بعد از 

آن شاهد یک جهش ارزی دیگر باشیم.
وی افــزود: تــداوم سیاســت ارزی تثبیت بانک 
مرکزی امــکان جهــش ارزی در آینــده را بالا 
می برد. اثــر دیگر آن کاهش ذخایر ارزی اســت. 
اثر دیگر افزایش واردات کالاها خصوصاً کالاهای 
مشمول ارز ترجیحی است. چهارم اینکه کسری 
تجاری گمرکی تشــدید می شود و به دلیل تردید 

صادرکنندگان در ثبات نرخ در آینده، بازگشــت 
ارز نیز با مشکل مواجه می شــود. پنجم اینکه در 
شــرایط فعلی و با تداوم ثبات، جهش نرخ رسمی 
ارز نیز در آینده ناگزیر است. بحث بعدی افزایش 

فساد در فرآیند تخصیص ارز است.

سیاست ارزی باید در قالب برنامه کلان 
توسعه طراحی شود

دارابی ادامه داد: خارج از طراحی یک برنامه برای 
توســعه و طراحی یک نظام رفاهی مبتنی بر آن، 
هر راهکاری داده شود به نظر من اجرایی نخواهد 
بود و به نتیجه نمی رسد. بنابراین از بانک مرکزی 
انتظار می رود اگر سیاستمداران کلان هم به دلیل 
علم نداشــتن، صحبت از سیاســت های شعاری 
مثل تثبیت کنند، مقامــات بانک مرکزی متنبی 
بر شــرایط واقعی این انتظــارات را تعدیل کنند، 
نه اینکه بر شعارهای نشــدنی تاکید کنند. اقدام 
دیگری که باید صورت بگیــرد اینکه کنترل های 

ارزی به مرور کاهش پیدا کند.
وی افزود: من معتقدم بانک مرکزی باید به جای 
تثبیت نرخ اســمی، تثبیت نرخ حقیقی ارز را در 
دســتورکار قرار دهد. این سیاست از سال ۲۰۱۷ 
از سوی دولت روســیه اجرایی شــد و نتیجه آن 
افزایش ذخایر ارزی روسیه تا پیش از شروع جنگ 
بود که به نقطه قوت این کشــور در زمان تحریم 
تبدیل شد. پیشــنهاد دیگر این است که در دوره 
گذار نرخ رشد ارز را متناســب با نرخ سود سپرده 
قرار دهیم؛ در واقع اگر نرخ ارز رسمی با نرخ تورم 
بالا نمی رود، دســت کم متناســب با سود بانکی 
افزایش پیدا کند. پیشــنهاد دیگر ایجاد یک بازار 

مبادله برای ارز به شکل آزاد است.

وابستگی به »صرافی های تراستی« نقطه 
ضعف بزرگ سیاست تثبیت بانک مرکزی

این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: در شــرایط 
فعلی وقتی انتقال ارز ایران از مســیر صرافی های 
تراستی انجام می شود، نه تنها به طور کامل تحت 
نظارت و حکمرانــی آمریکا و امــارات قرار دارد، 
بلکه بانک مرکزی ایــران نمی تواند در خصوص 
آن سیاســتگذاری کند. بنابراین نداشــتن بستر 
رســمی نقل و انتقال پول با شرکای تجاری، یکی 
از مهمتریــن نقاط ضعف سیاســت تثبیت بانک 

مرکزی است و این باید تغییر کند.

نفت

مدیرعامل شــرکت ملــی نفت 
ایران گفت: ۱۵ میــدان نفتی و 
گازی کشــور با هوش مصنوعی 
اداره می شــود که در این زمینه 
نخستین میدان که تفاهم نامه آن 
با دانشــگاه صنعتی شریف امضا 
شده، میدان گازی پارس جنوبی 

است.
 به نقــل از وزارت نفت، محســن 
عامــل  مدیــر  خجســته مهر 
شــرکت ملی نفــت ایــران در 
دومیــن کنفرانس و نمایشــگاه 
مدیریت فناوری و افزایش تولید 
دانش بنیــان در زنجیــره ارزش 
صنعت نفت گفــت: زمان کاهش 
مــدت اجــرا و افزایــش تولید 
کالاهــای راهبــردی در صنعت 
نفت فرا رسیده است، اگر بتوانیم 
به این دو موضوع برســیم شاید 
بتوانیــم بگوییم ایــن صنعت به 

مفهوم دانش بنیان رسیده است.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه باید 
میــان شــرکت های تولیدی و 
شــرکت های دانش بنیان ارتباط 
وجود داشــته باشــد، افزود: در 
رویدادهای علمــی باید مباحث 

فناورانه جدید مطرح شود.

معــاون وزیــر نفــت 
تصریح کرد: بر اســاس 
آمــار بانــک مرکزی، 
نفــت و گاز در رشــد 
کشــور  اقتصــادی 
را  ســهم  بیشــترین 
دارد، همچنیــن در دو 

سال اخیر رشــد ۶۰ درصدی در 
تولید نفت کشور رخ داده که این 
دستاورد حاصل برنامه ریزی در 
دولت ســیزدهم در بخش نفت 

بوده است.
خجسته مهر اســتفاده از هوش 
فناوری هــای  و  مصنوعــی 
دیجیتال در صنعت نفت را یکی 
از حوزه های مهم فناورانه در این 
صنعت دانست و گفت: ما به دنبال 
افزایش تولید نفت از مخازن خود 
با هوش مصنوعی هستیم. امروز 
این علم در صنعت نفت کشــور 
جزو علوم ناشــناخته اســت و از 
این رو باید روی آن کار بیشتری 

کنیم.
وی با اشاره به امضای توافق نامه 
بــا معاونت علمــی و فنــاوری 
ریاســت جمهوری برای استقرار 
مرکز راهبردی مخازن دیجیتال 

نفتــی و گازی تصریح 
کرد: قصــد داریم ۱۵ 
میدان نفتــی و گازی 
کشــور را بــا هــوش 
مصنوعــی اداره کنیم. 
نخستین میدان در این 
زمینه که تفاهم نامه آن 
با دانشــگاه صنعتی شریف امضا 
شده، میدان گازی پارس جنوبی 
اســت و می خواهیم قطب گازی 
ایران را در قالب هوش مصنوعی 
کنیم.مدیرعامــل  مدیریــت 
شــرکت ملی نفت ایــران اظهار 
کرد: برای نخستین بار در کشور 
بحث بورســیه پژوهشی شهید 
تندگویــان در هماهنگی کامل 
بــا وزارت علوم راه اندازی شــده 
اســت. در قالب این بورســیه ها 
قراردادی ۳۶ ماهه با دانشجویان 

مقطع دکترا منعقد خواهد شد.
خجســته مهر با تأکید بــر اینکه 
به زودی بورســیه دانشــجویان 
مقطع دکترا شــروع می شــود، 
گفت: صنعت نفــت چالش های 
فناورانــه خــود را از طریــق 
سامانه ای که در ســایت وزارت 
علوم مشخص شــده، در اختیار 

دانشــجویان کل کشــور قــرار 
می دهد. برای شــروع کار با ۱۵ 
دانشــجوی دکترا قرارداد منعقد 
و هر ماه به آنها ماهانه ۱۵ میلیون 

تومان حقوق پرداخت می شود.
وی با بیان اینکه در دو سال اخیر 
۵۴ قرارداد به ارزش ۸۰ میلیون 
دلار در صنعت نفت امضا شــده 
است، افزود: ســهم شرکت ملی 
نفت ایران بــا ۲۹ قــرارداد ۲۹ 
میلیون دلار اســت که تــا پایان 
سال ۴۰ میلیون دلار دیگر فقط 
به سهم این شرکت اضافه خواهد 

شد.
معاون وزیر نفت با تأکید بر اینکه 
حفــاری مقاومتی تریــن بخش 
صنعت نفت اســت، گفت: در این 
حوزه چالش های زیادی همچون 
پایین بــودن متراژ حفــاری در 
مقایســه با میانگیــن جهانی و 
پایین بــودن نرخ نفــوذ مته در 
ســازند وجــود دارد. در رویداد 
پتروتــک پارســال چالش های 
کــه  شــد  مطــرح  حفــاری 
خوشبختانه ۲۳ پیشنهاد علمی 
از سوی شرکت های دانش بنیان 

به ما رسیده است.
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